
ورود دادستانی مرکز استان اصفهان به موضوع قطعی مکرر برق و  تذکر دادستان:  

قطعی برق با برنامه ریزی و توزیع عادلانه باشد
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محله کم برخوردار گرکان با   احداث خیابان و 
فضای سبز در مسیر توسعه است

جانمایی ۷ محل اسکان موقت زائران کربلا 
در پایانه کاوه اصفهان

 وقتی درخت ها منجی می شوند! 
 بررسی راهکارهای نجات اصفهان از  ورشکستگی زیست محیطی 

زائران با وسیله نقلیه 
شخصی به مرزها 

مراجعه کنند

تردد در همه 
پایانه های مرزی 
پرحجم ولی روان 

است

یک میلیون زائر 
اربعین به کشور 

بازگشته اند
 مراسم گرامیداشت شهید مدافع حرم

احمدرضا افشاری برگزارشد
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روزنامه  فرهنگی، اجتماعی، 
سیاسی، اقتصادی  و ورزشی           

سه شنبه  ۳۰ مرداد ۱۴۰۳
۱۵ صفر ۱۴۴6

۲۰ آگوست  ۲۰۲۴
شماره ۴۱۵۹

8 صفحه
سال چهاردهم

قیمت: ۵۰۰۰ تومان

مسیح)ع(  را تبریک می گوییم 
سالروز میلاد حضرت 

 

شهرداری نجف آباد در نظر دارد فراخوان آگهی تجدید مزایده )نوبت دوم( 

واگذاری فروش 6 پلاك با كاربری مسكونی واقع در نجف آباد- یزدانشهر-
شهرك امام علی)ع( در محدوده شــهرداری منطقه چهار نجف آباد از طریق 
برگزاری مزایده عمومی ، به صورت جداگانه به افراد واجد شرایط ، بر اساس 
قیمت پایه كارشناسی رسمی دادگستری و حسب مشخصات موجود در 
مدارك پیوست مزایده به شماره سیستمی ۲۰۰۳۰۹۰۲86۰۰۰۰۰۷ را از طریق 

سامانه تداركات الكترونیكی دولت برگزار نماید.
كلیه مراحل برگــزاری فراخوان از دریافت و تحویل اســناد فراخوان تا 
بازگشایی پاكت ها از طریق درگاه ســامانه تداركات الكترونیكی دولت 

)ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد.
متقاضیان شركت در فراخوان در صورت عدم عضویت در سامانه، نسبت 
به ثبت نام و دریافت گواهی امضای الكترونیكی )به صورت برخط( برای 

كلیه صاحبان امضای مجاز و مهر سازمانی اقدام لازم را به عمل آورند.
مواعد زمانی:

- تاریخ انتشــار فراخــوان: نوبــت اول چاپ روز ســه شــنبه مورخ 
1403/05/30 و نوبت دوم چاپ روز پنج شنبه مورخ 08/ 06/ 1403

- مهلت دریافت اسناد فراخوان: تا ساعت 19 روز شنبه مورخ 10/ 06/ 1403
- مهلت ارسال پیشنهادات: تا ساعت 19 روز یكشنبه مورخ 25/ 06/ 1403
- زمان بازگشایی پاكت ها: ساعت 15 روز دوشنبه مورخ 26/ 06/ 1403

نوع و مبلغ تضمین شركت در فرایند ارجاع كار: شركت كنندگان باید مبلغ 
سپرده شركت در مزایده را حســب مدارك پیوست، به صورت جداگانه 
و به صورت وجـــه نقـــد به حساب سپرده شماره 2 / 9107470 / 10 یا 
شماره شبا IR۰۵۰۷۰۰۰۰۱۰۰۰۲۲۹۱۰۷۴۷۰۰۰۲ شهرداری نزد بانك رسالت 
واریز و یا معادل آن ضمانتنامه معتبــر بانكی با اعتبار حداقل 3 ماهه از 
زمان آگهی مزایده بعنوان ضمانت شــركت در مزایده تهیه و بارگذاری 
نمایند و سپس اصل ضمانتنامه و یا تاییدیه وصول مبلغ سپرده را قبل از 
بازگشایی پیشنهادات به واحد امورقراردادهای شهرداری مركزی نجف 

آباد ارسال نمایند.
اطلاعات تماس و آدرس دستگاه: نجف آباد خیابان امام خمینی)ره( ، 
شهرداری مركزی كدپستی ۱۴66۱-8۵۱۴6 تلفن ۰۳۱-۴۲6۴۰۰۴۱-۳
 مشــخصات شـــهرداری: شنــاســـه ملــــی: ۱۴۰۰۰۲۷۷۳۷8 

كد اقتصادی: ۴۱۱۴۴۳۷۱۷۳۱6 شماره ثبت: ۰۹۰۰۵۴۴

مزایده عمومی یك مرحله ای
 فراخوان آگهی تجدید مزایده )نوبت دوم( واگذاری فروش 6 پلاك با كاربری مسكونی

واقع در نجف آباد- یزدانشهر-شهرك امام علی)ع( در محدوده شهرداری منطقه چهار نجف آباد

احمد عیدی نجف آبادی- سرپرست شهرداری نجف آباد

مناقصه عمومی یک مرحله ای
فراخوان مناقصه احداث پمپ بنزین شهر شاپور آباد نوبت دوم

 آگهی مزایده فروش زمین با کاربری کارگاهی

)نوبت سوم(

فرید شریعت زاده- شهردار شاپور آباد فرید شریعت زاده- شهردار شاپور آباد 

شهرداری شاپور آباد در نظر دارد مناقصه احداث پمپ بنزین به شماره  ۲۰۰۳۰۹۳۴۲8۰۰۰۰۰۱۱ را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید.

کلیه مراحل برگزاری فراخوان از دریافت و تحویل اسناد فراخوان تا بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به 
آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد.

متقاضیان شرکت در فراخوان در صورت عدم عضویت در سامانه، نسبت به ثبت نام و دریافت گواهی امضای الکترونیکی )به صورت برخط( برای کلیه 
صاحبان امضای مجاز و مهر سازمانی اقدام لازم را به عمل آورند.

مواعد زمانی:
- تاریخ انتشار فراخوان: 1403/05/30

- مهلت دریافت اسناد فراخوان: 1403/06/06
- مهلت ارسال پیشنهادات: 1403/06/17
- زمان بازگشایی پاکت ها: 1403/06/18

نوع و مبلغ تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار: مبلغ ۳/۵۰۰/۰۰۰/۰۰۰ )سه میلیارد و پانصد میلیون ریال ( فیش نقدی یا ضمانت نامه بانکی 
اطلاعات تماس و آدرس دستگاه :۰۳۱۴۵886۵۵۵ و ۰۹۱۳8۱۹۹۴۴8 و ۰۹۱۳۱۰۹6۱۳۱

شهرداری شاپور آباد به استناد صورت جلسه شماره 456 مورخ 10/17/ 1402 و 471 مورخ 1403/02/16 و بند 7 صورت جلسه شماره 471 مورخ 

1403/02/16شورای محترم اسلامی شــهر در نظر دارد تعداد 2 پلاک زمین با کاربری کارگاهی واقع در مجموعه تفکیکی بنائیان شهر شاپور آباد را 
از طریق مزایده عمومی به شرح زیر به فروش برســاند بنابراین از کلیه متقاضیان دعوت می شود جهت بازدید ازمحل و کسب اطلاعات بیشتر به 
شهرداری و برای ارائه قیمت بر مبنای قیمت هر متر مربع به ســامانه تدارکات الکترونیک دولت )www.setadiran.ir( در مدت زمان تعیین 

شده مراجعه نمایند.
مهلت دریافت اسناد تا تاریخ ۱۴۰۳/۰6/۰6 

مهلت ارسال پیشنهادات تا تاریخ ۱۴۰۳/۰6/۱۷
شماره مزایده: ۲۰۰۳۰۹۳۴۲8۰۰۰۰۰۹

چاپ اول

چاپ اول

م الف: 1773143 م الف: 1773129

م الف: 1772991

نوبت اولچاپ اول

شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان

آگهی برگزاری مناقصه عمومی

شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان در نظر دارد عملیات اجرایی به شرح زیر را از طریق مناقصه عمومی به پیمانكاران واجد شرایط 

واگذار نماید.

مبلغ تضمین )ریال(مبلغ برآورد )ریال(محل تامین اعتبارموضوع مناقصهشماره مناقصه

انجام خدمات مشترکین ۴۰۳-۲-۱8۰,۲
۲۳,۴۵۷,۴۱۳,۵۵۷۱,۱۷۲,8۷۰,۰۰۰جاریمنطقه اردستان

مهلت تحویل اسناد به دبیرخانه معاملات شرکت اتاق۲۹۲: تاساعت : ۱۳:۰۰ روز شنبه به تاریخ ۱۴۰۳/۰6/۱۰
تاریخ گشایش اسناد مناقصه: از ساعت ۰۷:۰۰ صبح روز یک شنبه به تاریخ ۱۴۰۳/۰6/۱۱

دریافت اسناد: سایت اینترنتی
WWW.abfaesfahan.ir شركت آب و فاضلاب استان اصفهان

WWW.iets.mporg.ir پایگاه ملی اطلاع رسانی مناقصات
شماره تلفن گویا: ۳۵۱۳۲۳۳8- ۰۳۱

با اجرای قانون جوانی جمعیت 
محقق شد

 کاهش 1۰۰ درصدی 
 شیب نزولی فرزندآوری

در استان



سه شنبه  ۳۰ مرداد ۱۴۰۳ / ۱۵ صفر ۱۴۴۶ / ۲۰ آگوست  ۲۰۲۴ / شماره ۴۱۵۹

 ۱۶ دستگاه ماینر قاچاق در خمینی شهر کشف شد
فرمانده انتظامی شهرستان خمینی شهراز کشف ۱۶ دستگاه ماینر قاچاق در بازرسی مأموران انتظامی 
از یک کارگاه صنعتی خبرداد. به گزارش »مهر«، سرهنگ غلامرضا براتی اظهارکرد: مأموران فرماندهی 
انتظامی شهرستان خمینی شهر با انجام اقدامات میدانی از اقدام مجرمانه فردی در زمینه نگهداری و 
بهره برداری غیر مجاز از دستگاه های استخراج ارز دیجیتال مطلع و بررسی موضوع را در دستور کار خود 
قرار دادند. وی افزود: در این راستا مأموران پس از شناسایی کارگاه صنعتی مورد نظر و ضمن هماهنگی 
با مرجع قضایی به محل اعزام و در بازرسی صورت گرفته از این کارگاه موفق به کشف ۱۶ دستگاه ماینر 
قاچاق شدند. وی با اشاره به اینکه ارزش ماینر های مکشوفه برابر اعلام کارشناسان حدود ۱۰ میلیارد 
ریال برآورد شده اســت، تصریح کرد: در این رابطه یک متهم شناسایی که پس از تشکیل پرونده برای 

انجام اقدامات قانونی به اداره تعزیرات حکومتی معرفی شد.

کشف و معدوم سازی ۳۲ کیلوگرم گوشت قرمز فاسد و 
غیربهداشتی توسط شبکه دامپزشکی شهرستان فریدونشهر

به گزارش روابط عمومی شــبکه دامپزشکی شهرستان فریدونشــهر، طی بازرسی ناظرین بهداشتی 
این شبکه از یک واحد عرضه گوشت قرمز در شهرستان فریدونشهر، یک لاشه بز با علایم فساد و یک 
لاشه گوسفند به دلیل آلودگی انگلی سارکوسیســت به وزن 32 کیلوگرم شناسایی و  از چرخه مصرف 
انسانی حذف شد. مهندس اصلانی سرپرست شبکه دامپزشکی فریدونشهر خاطر نشان کرد: وظیفه 
 ذاتی دامپزشــکی نظارت بر تمامی فرآورده های خام دامی در همه چرخه تولید تا عرضه می باشــد تا 

مصرف کنندگان با اطمینان خاطر و سلامت این محصولات را مصرف نمایند.

سخنگوی مرکز اورژانس استان اصفهان:

واژگونی ال ۹۰ در محور داران ۶ مصدوم داشت
سخنگوی مرکز اورژانس استان اصفهان گفت: واژگونی ال ۹۰ در محور داران – تیران ۶ مصدوم بر جای 
گذاشت. عباس عابدی در گفت وگو با »مهر« با اشاره به حادثه ویژه ترافیکی در استان اصفهان اظهارکرد: 
این حادثه ساعت 23 و 33 دقیقه یکشنبه شب به مرکز فرماندهی عملیات اورژانس استان اصفهان 
گزارش شده است. وی ابراز کرد: این حادثه در داران، تیران مقابل قلعه ناظر اتفاق افتاده است. سخنگوی 
مرکز اورژانس استان اصفهان با اشاره به اعزام یک واحد امدادی اورژانس ۱۱۵ و یک کد هلال احمر برای 
این حادثه افزود: ۶ نفر شامل سه آقا و سه خانم در این حادثه مصدوم و دچار آسیب های جزیی در اندام 

مختلف بدن شدند که به بیمارستان بهنیا تیران منتقل شدند.

قصه تکراری پیازکاران فریدونشهری

پیازی که اشکِ کشاورز  را درمی آورد
برداشت پیاز از 3۰۰ هکتار مزارع شهرستان فریدونشهر آغاز شده اما خرید ارزان محصول پیاز به ضرر 
کشاورزان است. به گزارش خبرگزاری صدا و سیما ، مسئول زراعت مدیریت جهاد کشاورزی شهرستان 
فریدونشــهر گفت: از هر هکتار ۸۰ تن پیاز برداشت و پیش بینی می شود امســال بیش از 2۰ هزار تن 
محصول پیاز از مزارع کشاورزی شهرستان برداشت شود. حمیدرضا چیانی با بیان اینکه سفید، زرد و 
قرمز از ارقام پیاز کشت شده در فریدونشهر است، اظهار کرد: شهر های اصفهان، تهران، اردبیل، قم، تبریز 
و مشهد بازار مصرف محصول پیاز این شهرستان هستند. پیاز در شهرستان فریدونشهر به روش نشائی، 
اوایل فصل بهار کشت می شود و از نیمه مرداد تا اواخر شهریور برداشت می شود. وی با بیان اینکه از زمان 
کشت پیاز تا برداشــت آن، بیش از 3۰۰۰ نفرروز کارگر فصلی مشغول به کار می شوند،افزود: مهمترین 
مشکلات پیاز کاران شهرستان در فصل کاشت و برداشت محصول، کمبود کارگر، قیمت پایین محصول 

در موقع برداشت، هزینه های بالای نشاء پیاز و سم و کود است.

رئیس اداره منابع آب شهرستان اردستان خبرداد

نصب ۲۳۰ کنتور هوشمند روی چاه های کشاورزی اردستان
رئیس اداره منابع آب شهرســتان اردســتان گفــت: 23۰ حلقه چاه 
کشــاورزی دارای کنتور هوشمند می باشــند و ۹۵ درصد از چاه های 

صنعتی هم دارای کنتور هوشمند شده اند.
به گزارش »تســنیم«، بهنام هوایی در نشســت خبــری با اصحاب 
رســانه اظهار کرد: تعداد 7۹ نقطه حادثه خیز در شهرســتان اردستان 
شناسایی شده است آن هم به لحاظ موضوع سیل و میزان اعتباری 
که پیش بینی کرده ایم برای بحث ایمن سازی این 7۹ نقطه حادثه خیز 
که با ثبت نقطه و نــوع معایب آن بیش از ۵۹ میلیــارد تومان هزینه 

خواهد داشت.
وی افزود: نقاط حادثه خیز برای اطلاع پنج مــورد در بخش زواره که 
نیازمند احداث سیل بند بوده و تعداد هشت مورد هم در بخش مرکزی 
اردستان که نیاز به لایروبی دارند و در بخش مهاباد که بالاترین میزان 
نقاط را دارا بوده می توان روســتاهای آبدام دام، بلــو، بلهور، پنارت، 
حسین آباد، خرم آباد، دوک، سرهنگچه، سریجهن، سهامیه، شورابه، 

قلعه گوشه، همبر و شهر مهاباد را نام برد.
رئیس اداره منابع آب شهرستان اردستان گفت: همه نقاط به تفکیک 
به صورت میدانی مشاهده شده و ثبت شــده است که می توان جاده 
مواصلاتی زواره به امیران را هم نام برد که نیاز به مطالعات دارد و جاده 
هم باید تقویت شــود و زیرگذرها بازسازی شــود تا دچار آبگرفتگی 
نشــود که همه این 7۹ نقطه نیازمند ۵۹ میلیارد تومان هزینه است و 
بودجه ای که از تملک دارایی به همین منظور تخصیص داده شده ۰.7 

میلیون ریال است یعنی برای بازسازی آ نها ۱۰۰ سال زمان می برد.
هوایی در خصوص سد کرداس اردســتان هم تأکید کرد: این سد در 
بخش مهاباد یکی از همین نقاط حادثه خیز است که امسال زمستان 
دچار حادثه شد و این سد از هسته رسی با روکش بتنی توسط جهاد 
کشاورزی در 2۵ سال پیش ساخته و رها شده و دیگر به آن رسیدگی 
نکرده اند که در زمستان امســال با آبگیری آن به جهت بارندگی های 
خوب بخشی از خاک آن شسته یا فرونشست اتفاق افتاده بود که در 
استان اصفهان برای آن جلسه برگزار شد و مقرر شد تا جهاد کشاورزی 
نسبت به تحکیم ســد اقدام کند که تا این لحظه اقدام عملی صورت 
نگرفته است اما طبق جلسه ای که در فرمانداری گرفته شد مقرر شده 
تا جهاد کشاورزی نسبت به ترمیم این سد اقدام کند که این سد از نظر 
امنیتی نیاز به حصارکشــی و نگهبان دارد و تابلو و لوله خروجی سد 

هم باید باز باشد.
وی تصریح کرد: امسال تعداد ۱۵ حلقه چاه مسدود شد و چند مورد 
هم حکم آن گرفته شده که به زودی مسدود خواهد شد که دو مورد از 

این چاه ها مربوط به کارخانه هایی است که حفر چاه خود را بدون مجوز 
یا بدون استعلام از آن استفاده می کردند که اعلام می کنیم هر کسی 
خواست از چاهی استفاده کند باید قبل از آن سندش را از اداره منابع 

آب شهرستان اردستان استعلام کند.
هوایی خاطرنشــان کرد: عمده مشــکلاتی که ما در این زمینه داریم 
مربوط به روستاها بوده که از آب قنات استفاده می کنند یا از چاه هایی 
استفاده می کنند که توســط اداره بهداشت در 2۰ سال پیش زده شده 

است.
رئیس اداره منابع آب شهرستان اردستان با بیان اینکه این آب شرب 
متولی دارد و هر آبی روی زمین یا زیر زمین وجود دارد متولی آن اداره 
منابع آب است، افزود: بخشی از آن را معادل 3 درصد آن را مجوز دادیم 
که برای 4۵ هزار نفر جمعیت شهرســتان اردستان توسط اداره آب و 
فاضلاب مجوز چاه داده ایم و اگر روستایی آب ندارد ما مجوز آب آن را 

به اداره آب و فاضلاب داده ایم و آنها باید آب را تأمین کنند.
وی در خصوص فرونشست در شهرستان اردستان هم تأکید کرد: ما 
به عنوان مدیریت آب در همه زمینه ها به نوعی ورود می کنیم همچون 
آلودگی و فرونشست اما هر کدام از این ها یک متولی به خصوصی دارد 
که مثلًا وضعیت آلودگی را فقط گزارش دادن به محیط زیست است 

اما در موضوع فرونشست به همین شکل است و در طرح های تفصیلی 
که برای شهرستان اردستان تهیه می شود ما این تذکر را به اداره راه و 

شهرسازی داده ایم.
رئیس اداره منابع آب شهرستان اردستان گفت: شهر اردستان مملو از 
قنات هایی است که بی کس و کار هستند و متروکه شده اند و بعضاً روی 
قنات زنده هم خانه سازی می کنند که موجب فرونشست ساختمان ها 
می شود و در گزارشــات متعدد اینها را اطلاع رســانی کرده ایم و طبق 
بخشنامه های وزارت کشور متولی فرونشســت اداره زمین شناسی 

استان اصفهان است.
هوایی در خصوص وضعیت آبــی منطقه هم تأکید کــرد: با توجه به 
بارش های اخیر که امسال می بارد برای منابع آبی هشت سال زمان 
می برد تا به چاه برسد و افت آب سطح زیرزمینی شهرستان اردستان با 
تعدیل و اصلاح بعضی از پروانه ها و کنتوردار کردن طرح های کشاورزی 
از یک متر و پنج سانتی متر افت سالانه الان به 2۸ سانتی متر رسیده 
که حدود ۸۰ سانتی متر کمتر شده اســت و همه باید کنتور بزنند و بر 
اساس عدالت استفاده کنیم که همه چاه های کشاورزی ما مجهز به 
کنتور بوده که 23۰ حلقه چاه کشــاورزی دارای کنتور هوشمند است و 

۹۵درصد از چاه های صنعتی هم دارای کنتور هوشمند هستند.

رئیــس اداره تبلیغات اســلامی نجــف آباد گفت: 
اجتماع بــزرگ اربعینی مردم نجف آبــاد در جنت 

الشهدای این شهر برگزار خواهد شد.
حجت الاسلام داوود صائبی در گفت وگو با »مهر« 
با اشــاره به برنامه های روز اربعین در شهرســتان 
نجف آباد اظهار کرد: اجتمــاع روز اربعین ۹ صبح از 
میدان امام)ره( به سمت جنت شهدا آغاز می شود.

وی با بیان اینکه برای روز اربعین برگزاری مراســم 
زیارت اربعین، سخنرانی، نماز و توزیع 2۵ هزار غذای 
نذری پیش بینی شده اســت، ابراز کرد: همچنین 
مراســم پیــاده روی جاماندگان در ۸ شــهر دیگر 

شهرستان نجف آباد نیز برگزار خواهد شد.
رئیس اداره تبلیغات اســلامی نجف آباد با اشــاره 
به فعالیت ۱۵ موکب نجف آباد در مســیر نجف به 
کربلا و ســامرا افزود: همچنیــن 4۰ موکب نیز در 
سطح شهرستان داریم که در راهپیمایی جاماندگان 

خدمت رسانی می کنند.
وی در خصوص اجرای طرح محله های اربعینی نیز 
تصریح کرد: این طرح در ۸ شهر شهرستان نجف آباد 

اطلاع رسانی شده است.
حجت الاســلام صائبی گفت: این طرح در محلات 
شــهرهای نجف آباد از درب منزل به سمت مسجد 

و هیئت و به ســمت اجتمــاع روز اربعین اجرایی 
خواهد شد.

وی با بیان اینکه مبلغان از طریق هیئات و مساجد 
طرح محله های اربعینی را اجرایی می کنند، گفت: 
در شهرستان نجف آباد 224 مسجد داریم که از این 

تعداد ۱۸۰ مسجد در ماه صفر فعال هستند.

رئیس اداره تبلیغات اسلامی نجف آباد خبر داد؛

اجتماع بزرگ اربعینی مردم نجف آباد در جنت الشهدا

رئیس اداره تبلیغات اســلامی جرقویه گفت: علاوه بر برپایی موکب ها و ایستگاه های صلواتی و مسابقه اربعینی مراســم پیاده روی اربعین از شهر نیک  آباد را 
برنامه ریزی کردیم.

حجت الاسلام رسول محمودیان در گفت و گو با »مهر« با اشاره به فعالیت های ایام اربعین سازمان تبلیغات شهرستان جرقویه اظهار کرد: روز اربعین پیاده روی 
جاماندگان اربعین از شهر نیک آباد به سمت امامزاده شاه مراد روستای آذر خوارا را برنامه ریزی کردیم. وی افزود: همچنین روز یکشنبه آینده از محله محمد آباد 

مسجد جامع به سمت امامزاده آذر خوار مراسم پیاده روی جاماندگان برقرار است.
رئیس اداره تبلیغات اسلامی جرقویه گفت: برپایی موکب ها و ایستگاه های صلواتی و مسابقه اربعینی همراه با ۱۰ جایزه نیز در ایام اربعین تدارک دیده شده است. 
حجت الاسلام محمودیان با اشاره به تعداد موکب ها و برنامه محله های اربعینی گفت: محله های اربعینی در خود محله ها و در قالب ایستگاه صلواتی و نذورات 
برپا می شود که در شهر نیک آباد حدود 4 موکب، حسین آباد و روستای آذرخوار هرکدام یک موکب، محمدآباد سه موکب و حسن آباد 4 موکب، رامشه حدود ۸ 

موکب و در روستای پیکان سه موکب و در حیدر آباد هم یک موکب برپاست.

خبر روزپیاده روی جاماندگان اربعین در جرقویه از شهر نیک آباد برپا می شود

عکس خبر

 ارائه خدمات 
دندانپزشکی رایگان به 
۱۷۰ مددجوی برخواری

جهادگران ســلامت به ۱7۰ مددجوی 
کمیته امداد شهرستان برخوار رایگان 
خدمات دندانپزشــکی ارائــه کردند. 
ارزش خدمات دندانپزشکی ارائه شده 
برای مددجویان زیرپوشــش کمیته 
امــداد امام خمینی)ره( شهرســتان 
برخوار بیش از ســه میلیــارد و 4۰۰ 

میلیون ریال است.

فرودگاه کاشان، فرودگاهی بدون پرواز!
فرودگاه کاشان در سال ۱374 به بهره برداری رسید و به نیروهای مسلح واگذار شد. با صدور مجوز 
پرواز در اردیبهشت ۱3۹۵ توسط سازمان هواپیمایی کشور، بخش کشوری آن با حمایت شهرداری 

کاشان در خرداد همان سال شروع به فعالیت کرد؛ ولی در حال حاضر هیچ پروازی ندارد.

کارگروه سرمایه گذاری فرودگاه کاشان تشکیل شود
فرماندار کاشان با بیان اینکه فرودگاه کاشان دومین فرودگاه استان اصفهان است، گفت: کارگروه 

سرمایه گذاری فرودگاه کاشان تشکیل شود.
 حمیدرضا محمدی فشارکی در جلسه بررسی و رفع مشکلات فرودگاه کاشان اظهار کرد: فرودگاه 
کاشان دومین فرودگاه استان است و بسیاری از شــاخصه ها کشوری را دارا است.  وی با اشاره به 
ظرفیت فرودگاه کاشان افزود: فرودگاه کاشان یک ظرفیت بسیار بزرگ برای کشور و منطقه کاشان 

است که باید همه دستگاه ها در مسیر توسعه این مهم همراهی و مشارکت داشته باشند.
فرماندار کاشان خاطرنشــان کرد: فعالیت هیئت امناء و راه اندازی مجدد فرودگاه می تواند گامی 
مهم در توسعه نهضت خدمت رسانی به مردم باشــد و از طرفی نیز به تقویت گردشگری و در نتیجه 
اشتغال زایی پایدار منجر شود. وی افزود: یکی از راهکارهای پیشــرفت و توسعه فرودگاه، حضور 
سرمایه گذاران در این حوزه اســت که باید با تشکیل کارگروه ســرمایه گذاری ذیل هیئت امناء با 
نگاه ویژه و بلندمدت به این موضوع توجه شــود. فرماندار کاشــان با تأکید بر هم افزایی و وحدت 
دســتگاه های اجرایی در رفع مشــکلات، تصریح کرد: بسیاری از مشــکلات شهرستان کاشان، با 
همدلی، هم افزایی و انســجام همگانی قابل رفع اســت و با تکیه بر این مهم می توان بسیاری از 

مسائل را حل کرد.
نماینده ولی فقیه در کاشان نیز در این جلسه ضمن اشاره به فواید سفر اظهار کرد: در راه اندازی مجدد 
فرودگاه کاشــان هیچ اختلاف نظری میان اعضای هیئت امنا وجود ندارد و همه برای راه اندازیی 
مجدد اتفاق نظر دارند. حجت الاسلام و المســلمین سیدسعید حسینی با بیان اینکه همه مصمم 
هستند که از سرمایه حدود ۵۰۰میلیارد تومانی ایجاد شده توسط شهرداری کاشان بهترین استفاده 
شود، خاطرنشان کرد: به منظور از جلوگیری از اسراف در معارفه شهردار کاشان همان استفاده بهینه 

از ظرفیت ها و سرمایه گذاری های صورت گرفته است.

فرماندار کاشان مطرح کرد

لزوم نگاه ویژه مسئولان به مجموعه های فرهنگی کاشان
فرماندار کاشان ضمن تأکید بر کادرسازی توسط آموزش و پرورش، گفت: مسئولان به مجموعه های 

فرهنگی کاشان نگاه ویژه داشته باشند.
به گزارش »تســنیم«، حمیدرضا محمدی فشارکی صبح روز گذشــته در جلسه شورای آموزش و 
پرورش شهرستان کاشــان، اظهار کرد: یکی از تکالیف مهم و اصلی آموزش و پرورش، کادرسازی 
و پرورش مدیر برای آینده کشور اســت که گاهی مورد غفلت واقع می شــود. وی در بیان اهمیت 
کادرسازی توسط نیروهای شاغل در آموزش و پرورش، افزود: آموزش و پرورش در جامعه کنونی 
را نمی توان با نگاه صرف کلاس و آموزش درسی دید، بلکه باید به عنوان یک نهاد کادر ساز به آن نگاه 
کرد. فرماندار کاشــان با تأکید بر اصلاح نگاه ها به آموزش و پرورش و استفاده از روش های نوین، 
گفت: نگاه سنتی به آموزش و پرورش باید تغییر کند و با مشارکت و مسئولیت دادن به دانش آموزان 
در کارها و هویت دادن به آنها، به سمت کادرسازی و پرورش مدیر حرکت کرد. محمدی فشارکی با 
تأکید بر توجه ویژه به بُعد پرورشی دانش آموزان، تصریح کرد: در کنار آموزش کتاب های درسی، لازم 
است تا فعالیت های گروهی و دورهمی دانش آموزان در قالب برنامه های پرورشی در مدارس تقویت 
و در راستای مسئولیت پذیری برنامه ریزی شود. وی افزود: در شهرستان کاشان سهم بسیاری از 
مجموعه های فرهنگی از جمله تربیت  بدنی، امور پرورشــی و کتابخانه ها بسیار پایین است و برای 

توسعه شهرستان کاشان باید به صورت ویژه به آن پرداخته شود.

اخبار

 نماینده ولی فقیه در کاشان:

اعضای شورای شهر 
کاشان وحدت خود را 

حفظ کنند
نماینده ولی فقیه در کاشان گفت: اعضای 
شورای شهر کاشان با حفظ وحدت در مورد 

مسائل کلان شهری تصمیم گیری کنند.
به گــزارش »تســنیم«، حجت الاســلام 
والمسلمین سیدسعید حسینی شامگاه 
یکشــنبه در جمع اعضای شــورای شهر 
کاشــان ضمن آرزوی توفیــق و موفقیت 
برای شورای شهر کاشان، اظهار کرد: نتیجه 

شورای شهر انقلابی شهردار انقلابی است.
وی با بیان اینکه مســائل کاشان از سوی 
اعضای شورای شهر بررسی می شود، عنوان 
کرد: رفاه مادی و معنــوی، القای مذهبی 
بودن شهر کاشــان به گردشگران، سلامت 
و زیبایی شهر به واسطه تصمیمات شورای 

اسلامی شهر کاشان اتفاق می افتد.
نماینده ولی فقیه در کاشــان با بیان اینکه 
تصمیمات صحیح نیاز بــه پیش نیاز دارد، 
خاطرنشــان کــرد: در این شــرایط باید 
تخصص داشته باشــیم که در این حالت 
باید مطالعه و یا از مشاوران امین استفاده 
کنیم و ویژگی بعــدی آن اســت که تقوا 

داشته باشیم.
 حجت الاسلام والمسلمین حسینی گفت: 
برگزیدگان شهرستان کاشان که رأی مردم 
را کسب کردند باید تقوا پیشه کنند و باید در 
کنار تخصص و تعهد، وحدت خود را حفظ 
کنیم و هیچ احســاس اختلافی در میان 
اعضای شــورای شهر نباشــد و از اعضای 
شورای شهر درخواســت داریم تا با همت 
بلند خود در مورد مســائل کلان به خوبی 

تصمیم بگیرید.
نماینده ولی فقیه در کاشــان با بیان اینکه 
با وحدت و همبســتگی از القای اختلاف 
اعضای شــورای شــهر در میــان جامعه 
جلوگیری شــود، تصریــح کــرد: یقیناً با 
وحدت رویه و همبســتگی میان اعضای 
شورای شهر بهترین تصمیمات برای شهر 

اتخاذ می شود.

با مسئولان

استان



مهروموم ۲ کارگاه طلاسازی غیرمجاز در اصفهان
مدیر منطقه ۳ شهرداری اصفهان با اشــاره به مهر و موم دو کارگاه طلاســازی غیرمجاز در خیابان 
عبدالرزاق گفت: در راستای مطالبات مردمی، این کارگاه ها به دلیل رعایت نکردن مسائل بهداشتی 
و ایمنی در محله ای مسکونی در مجاورت بازار خیابان عبدالرزاق )مسجد نو( مهر و موم شده است.

روح ا... ابوطالبی با بیان اینکه این دو کارگاه طلاسازی به دلیل تبدیل منزل مسکونی به کارگاه و بوی 
اسید ناشی از آن،که شهروندان محله را آزرده خاطر کرده بود مهر و موم شده است، افزود: با توجه 
به تذکرات و آموزش های ارائه شــده، با عدم تمکین قانون بر تخلف خود اصــرار ورزیده و با ایجاد 

مزاحمت ساکنان، محل را آلوده و مستعد بروز حوادث کرده بودند.
مدیر منطقه ۳ شهرداری اصفهان با اشاره به اینکه این دو واحد در راستای جلوگیری از تکرار تخلفات 
و با دســتور مقامات قضایی و کلانتری محل اعمال قانون شد، خاطرنشــان کرد: شهرک صنعتی 
 جی ســاختمان های کارگاهی، ویژه طلاســازی ها ایجاد کرده که کارگاه های طلاسازی می توانند 

در این محل مستقر شوند.

مدیرعامل راه آهن جمهوری اسلامی ایران خبرداد

رشد ۱۱ درصدی مجموع عملکرد باری و مسافری راه آهن
مدیرعامل راه آهــن جمهوری اســلامی ایران با بیــان اینکه هر دو حوزه مســافر و بــار در ایفای 
مســئولیت های اجتماعی و اقتصادی راه آهن از اهمیت بسزا برخوردار اســت، از رشد ۱۱ درصدی 

مجموع عملکرد باری و مسافری در راه آهن خبر داد.
به گزارش »ایمنا«، ســید میعاد صالحــی، مدیرعامل راه آهن جمهوری اســلامی ایران در صفحه 
شخصی خود در فضای مجازی نوشت: شــاخص حمل به سنجش »مجموع عملکرد« حمل بار و 
مسافر راه آهن می پردازد. این شاخص در سال ۱۴۰۲ نسبت به سال ۱۳۹۹ حدود ۱۱ درصد رشد کرد و 
این مسیر رشد در دولت چهاردهم نیز با قوت ادامه می یابد. وی افزود: در سال ١٣٩٩ با شیوع کرونا، 
کاهش تقاضای سفر و حذف اکثر قطارهای مسافری، عمده ظرفیت زیرساخت و لوکوموتیو و بودجه 

نگهداری و تعمیرات به حوزه بار اختصاص یافت و حمل بار ریلی افزایش یافت.
صالحی ادامه داد: با رفع محدودیت های کرونا و افزایش قطارهای مســافری، توانســتیم توازن 
را به حمل بار و مســافر بازگردانیم. مدیرعامل راه آهن جمهوری اســلامی ایران خاطرنشــان کرد: 
 البته با افزایش چشــمگیر ۲۱۹ درصــدی جابه جایی مســافر ریلی و با تلاش های انجام شــده، 
 حمل بار برخــلاف پیش بینی ها فقــط ۱۹ درصد کاهش یافت کــه در مجموع منجــر به افزایش

 ۱۱ درصدی شاخص حمل شد.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی: 

اجرای کالابرگ الکترونیکی تکلیف قانونی است
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: اجرای کالابرگ الکترونیکی تکلیف قانونی است و وزارت کار 

در دولت سیزدهم زیرساخت های مورد نیاز آن را فراهم کرده است.
به گزارش »ایرنا«، ســید صولت مرتضوی در حاشیه همایش آموزشــی توانمندسازی و توسعه 
ســازمان های کارگری و کارفرمایی درباره سرنوشــت کالابرگ الکترونیکی گفت: اجرای کالابرگ 
الکترونیکی تکلیف قانونی است. وزارت کار در دولت سیزدهم زیرساخت های مورد نیاز آن را فراهم 
کرده است. وی با اشــاره به یارانه تشــویقی دولت افزود: طرح »فجرانه« و یارانه ۲۲۰ هزار تومان 

تشویقی برای سه ماه اجرا شد و نتایج خوبی به دنبال داشت.
وزیر کار اظهار کرد: بالغ بر ۲۳۰ هزار فروشگاه با این وزارتخانه همکاری کرد و تمام منابع آن تأمین و 
بدون دغدغه عملیاتی شد. مرتضوی گفت: امیدوار هستیم دولت چهاردهم این مسیر را ادامه دهد 
زیرا منابع آن از محل هدفمندی یارانه ها بوده و اگر درآمدهای هدفمند شده وصول شود، این یارانه 

پرداخت و کالابرگ الکترونیکی باید برای خانوارهای مشمول شارژ شود.

نصف جهان بــا ویژگی هــای جغرافیایی خاص و اقلیم خشــک و 
نیمه خشک، در ســال های اخیر شــاهد افزایش محسوس دما در 
فصل تابستان بوده است؛ در این راســتا، این پرسش که آیا گرمای 
شدید می تواند به وقوع سیلاب ها در این استان منجر شود، اهمیت 

زیادی پیدا کرده است.
به گزارش »خبرآنلاین«، بر اســاس داده های سازمان هواشناسی، 
میانگین دمای تابستانی در اصفهان طی دو دهه اخیر به طور متوسط 
حدود ۲ تا ۳ درجه ســانتی گراد افزایش یافته اســت. برای نمونه، 
میانگین دمای تابســتان ۱۴۰۲ به ۴۲ درجه ســانتی گراد رسید که 
از آستانه نرمال تابســتانی بالاتر اســت. این افزایش دما، علاوه بر 
افزایش تبخیر، موجب کاهش رطوبت خاک و فشار بیشتر بر منابع 

آب شده است.

تأثیر گرما بر الگوهای بارش
گرمای شدید تأثیرات مســتقیمی بر الگوهای بارش دارد. افزایش 
دما می تواند به افزایش رطوبت در جــو و در نتیجه افزایش احتمال 
بارش های شــدید منجر شــود؛ مطالعه ای که در سال ۱۴۰۲ بر روی 
الگوهای بارش در اصفهان انجام شــد، نشــان داد کــه بارش های 

ناگهانی و شدید در تابستان به طور قابل توجهی افزایش یافته است. 
برای مثال، بارش های ماه مرداد ۱۴۰۲ به ۵۵ میلی متر رسید که در 
مقایسه با میانگین بارش سالیانه، رقم بالایی است. تحلیل داده های 
سیلاب در اصفهان نشان می دهد که گرمای شدید می تواند به وقوع 
سیلاب های ناگهانی و محلی منجر شود. سیلاب های تابستان ۱۴۰۲، 
که به دنبال بارش های شــدید به وقوع پیوست، خسارات زیادی به 

زیرساخت ها، اراضی کشاورزی و مناطق شهری وارد کرد. 
گزارش های مدیریت بحران استان نشان می دهد که این سیلاب ها 
بــه تخریب جاده هــا، پل هــا و شــبکه های فاضلاب منجر شــد و 

آسیب های مالی قابل توجهی به بار آورد.

تأثیرات زیســت محیطی و زیرســاختی گرمای شــدید و وقوع 
سیلاب ها

در همین رابطه، سارا نیک فر، استاد اقلیم شناسی دانشگاه اصفهان، 
معتقد است: گرمای شدید و تغییرات اقلیمی می توانند باعث تغییر 
در الگوهای بارش شــوند. با افزایش دما، احتمال تجمع رطوبت در 
جو و وقوع بارش های شدید و ناگهانی بیشتر می شود. این بارش ها 
می توانند به ســیلاب های محلی و ناگهانی منجر شوند که مدیریت 

صحیح آنها ضروری اســت. او اضافه می کند: گرمای شدید و وقوع 
سیلاب ها می تواند تأثیرات زیست محیطی و زیرساختی قابل توجهی 
داشته باشد.سیلاب ها می توانند به تخریب زیرساخت های شهری، از 
جمله جاده ها، پل ها و شبکه های فاضلاب منجر شوند. این موضوع 
نیاز به بهبود سیستم های زهکشی و تقویت زیرساخت ها را ضروری 

می سازد.
بهزاد آراسته، کارشناس منابع آب هم در این باره بیان می کند: گرمای 
شــدید باعث کاهش رطوبت خاک و افزایش رواناب های سطحی 
می شــود. این موضوع می تواند به افزایش خطر سیلاب ها، به ویژه 
در دوره های بارش های شدید، منجر شــود. تقویت زیرساخت ها و 
مدیریت منابــع آب می تواند به کاهش این خطــرات کمک کند. او 
اضافه می کند: ســیلاب ها می توانند به تخریب اراضی کشاورزی و 
از بین بردن محصولات زراعی منجر شــوند. این آسیب ها می تواند 
مشــکلات اقتصادی برای کشــاورزان و افزایش قیمت محصولات 
کشاورزی را به دنبال داشته باشد.گرمای شدید و بارش های ناگهانی 
می توانند بــر روی ذخایر آب و منابع آب تأثیــر بگذارند. تبخیر بالا و 
کاهش رطوبت خاک باعث کاهش ظرفیت ذخیره سازی آب باران و 

افزایش نیاز به مدیریت منابع آب می شود.
داده های سازمان هواشناسی نشان می دهد که دماهای تابستانی در 
اصفهان از سال ۲۰۰۰ به طور میانگین ۲.۵ درجه سانتی گراد افزایش 
یافته اســت. این تغییرات در ماه های تیر و مرداد بیشــتر مشاهده 
شده است. همچنین در تابستان ۱۴۰۲، میزان بارش های شدید به 
طور میانگین ۵۵ میلی متر ثبت شد که در مقایسه با میانگین بارش 

سالیانه ۲۰۰ میلی متر، رقم بالایی است.
این بارش ها منجر به وقوع ســیلاب های محلی و افزایش خسارات 
شده است. از سوی دیگر بررســی تاریخچه وقوع سیلاب ها نشان 
می دهد که ســیلاب های تابســتانی در اصفهان به دلیل بارش های 
شدید و ناگهانی افزایش یافته است. برای نمونه، سیلاب های مرداد 
۱۴۰۲ به تخریب زیرساخت ها و آسیب به اراضی کشاورزی منجر شد.

کاهش تأثیرات منفی و افزایش تاب آوری در برابر سیلاب ها
با توجه به داده ها و نظرات کارشناســان، پیش بینی می شــود که با 
ادامه گرمای شدید، احتمال وقوع سیلاب ها در اصفهان افزایش یابد. 
گرمای شدید تابستان می تواند به تغییر در الگوهای بارش و افزایش 
وقوع ســیلاب ها در اصفهان منجر شــود. افزایش دمــا و تغییرات 
مرتبط با تبخیر و رطوبت خاک، می تواند به ایجاد شــرایط مســاعد 
برای بارش های شدید و ناگهانی منجر شود. به همین دلیل، نیاز به 
مدیریت صحیح و تدابیر مناســب برای کاهش خطرات سیلاب ها و 

حفاظت از زیرساخت ها و زندگی مردم بسیار حائز اهمیت است.
پیش بینی ها حاکی از آن اســت که با ادامه گرمای شــدید، اجرای 
اقدامات پیشــگیرانه و تقویت زیرســاخت ها می توانــد به کاهش 

تأثیرات منفی و افزایش تاب آوری در برابر سیلاب ها کمک کند.

 دادستان عمومی و انقلاب استان اصفهان به شرکت 
 بــرق منطقه ای توصیه کــرد که مراقب باشــند در 
برنامه ریزی قطعی های برق،خسارتی به مشترکان 

خانگی و صنعتی وارد نشود.  
به گزارش »ایرنا«، سیدمحمد موسویان در نشستی 
با مدیرعاملان شرکت توزیع برق استان و شهرستان 
اصفهان بــه موضوع قطع مکرر بــرق در چند هفته 
اخیر و تشدید آن در چند روز گذشــته و نارضایتی 
شهروندان اشاره و اظهار کرد: در حوزه خانگی در عین 

اینکه لازم است قطعی برق با برنامه ریزی و توزیع 
عادلانه صورت پذیرد، شهروندان هم بایستی تشویق 

به صرفه جویی شوند. 
 دادستان عمومی و انقلاب اســتان اصفهان افزود: 
 در حوزه صنعــت نیز به گونه ای میان شــرکت برق 
منطقــه ای، کارخانجــات و واحدهــای تولیــدی 
برنامه ریزی شود تا قطعی های برق آسیب کمتری 

به تولید وارد کند.    
وی خاطرنشان کرد: در فصل تابستان در استان با 
شرایط خاصی مواجه هستیم که کل کشور در حوزه 
مصرف برق با آن روبه روســت و لازم است از همه 
امکانات و توان داخلی اســتان و شهرســتان برای 

تأمین برق شهروندان استفاده شود.  

 در پایان این جلسه مقرر شد همه واحدهای صنفی 
به ویژه مجتمع های تجاری و صنوف دارای مظاهر 
پرمصرف نظیر لوستر فروشی ها، میوه فروشی ها 
در ساعات اوج مصرف نســبت به کاهش مصرف 
برق از طریــق اقداماتی همچــون خاموش کردن 
تابلوهای تبلیغاتی ســردرب و داخل محیط صنفی 
خود اقدام کنند.    همچنین شرکت توزیع برق اصفهان 
نیز گزارشی از میزان همکاری واحدهای صنفی در 
این باره را به معاونت حقوق عامه دادســتانی مرکز 
استان، ارائه کرد و مقرر شد تا اتاق اصناف نیز از طریق 
بازرسان اتحادیه ها، میزان همکاری انجام شده در 
راستای کاهش مصرف برق را به اتحادیه، منعکس 

کنند تا به اعضا اطلاع رسانی شود.  

ورود دادستانی مرکز استان اصفهان به موضوع قطعی مکرر برق و  تذکر دادستان:

قطعی برق با برنامه ریزی و توزیع عادلانه باشد

خبر روز

رمز و راز »خریدهای طلایی« از زبان کارشناس فلزات 
گرانبهای اداره کل استاندارد اصفهان

اطمینان از خرید طلای اصل، دغدغه بسیاری از مشتریان، علاقه مندان به جواهرات و سرمایه گذاران 
است، موضوعی که اداره کل استاندارد اصفهان هم درباره آن هشدار می دهد و از خریداران می خواهد 

تا به اصالت و کیفیت طلای خریداری شده توجه کنند.
استان اصفهان به عنوان یکی از قطب های مهم صنعت طلا و جواهر ایران شناخته می شود و در آن 
نظارت بر کیفیت و اعتبار طلاجات از اهمیت بالایی برخوردار اســت و همواره اداره کل استاندارد به 
عنوان تنها مرجع رسمی در تعیین عیار و انگ گذاری طلا، از خریداران می خواهد تا با خرید از مراکز 

معتبر، فاکتور معتبر دریافت و از صحت عیار و اعتبار کد شناسایی محصول اطمینان حاصل کنند.
»انگ طلا« شماره ای اســت که بر روی قطعات طلای آب شده حک می شــود و مانند شناسنامه ، 

مشخصات آن قطعه را نشان می دهد.
به گفته کارشــناس فلزات گرانبهای اداره کل اســتاندارد اصفهان، ناآگاهی مصرف کنندگان نسبت 
به اعتبار کد واحد تولیدی باعث می شود تا ســودجویان با فروش محصول دارای عیار کمتر از حد 
استاندارد و تقلب در وزن خالص محصول، بر سر مشتریان کلاه بگذارند لذا دقت به کد شناسایی و 
خرید از مراکز معتبر طلا، باید مورد توجه خریداران قرار بگیرد. سلمان طاهری در گفت وگو با »ایرنا« 
اظهار کرد: اســتعلام کد شناســایی و دریافت فاکتور معتبر از ضروریات خرید طلاست و علاوه بر 
ضرورت دقت در عیار طلا حک شده، کد اعتبار آن نیز باید از شماره ۱۰۰۰۱۵۱۷ استعلام شود. طاهری 
افزود: خریداران باید جواهر موردنیاز خود را از مراکز معتبر خرید همراه با فاکتور خرید معتبر دریافت 
کنند. وی تصریح کرد: طبق ماده ۱۳ قانون تقویت و توسعه نظام استاندارد، سازمان ملی استاندارد، 

تنها مرجع رسمی کشور در تعیین عیار رسمی و انگ گذاری مصنوعات فلزات گرانبهاست.
کارشناس انگ فلزات گرانبهای اداره کل استاندارد استان اصفهان گفت: وقتی عیار طلا ۷۵۰ از هزار 
باشد)طلای۱۸ عیار مرسوم در بازار( به این مفهوم است که ۷۵۰ قسمت از هزار قسمت آلیاژ مصنوع، 
فلز طلاست و ۲۵۰ قسمت دیگر بسته به رنگ و خواص مصنوع آن، فلزاتی مثل نقره، مس، نیکل 

و پالادیوم اضافه می شود و در بازار ایران بیشترین تولید مصنوعات طلا عیار ۷۵۰ در هزار است.
وی افزود: کد شناسایی عددی یک تا چهار رقمی است که ابتدای آن یک حرف انگلیسی که معرف 
استان محل تولید است)برای مثال اصفهان E و تهرانT( که برای استعلام باید حرف G را به ابتدای 
کد اضافه و به شماره ۱۰۰۰۱۵۱۷ ارسال کرد تا پاسخ شامل نام ســازنده، نام استان و اعتبار کد طلا 

)GE۶:دریافت شود و در صورت معتبر بودن، اقدام به خرید شود.)مثال
وی با اشاره به بازرسی و نمونه برداری از واحدهای تولیدی طلا و سطح عرضه آن در استان گفت: در 
سال چند بار از واحدهای تولید طلا بازرســی و به طور دائم از محصولات عرضه شده در مراکز توزیع 
نمونه برداری و به آزمایشگاه تأیید صلاحیت شده ارســال و عیارسنجی انجام می شود و در صورت 

مغایرت و پایین تر بودن عیار از عیار رسمی اعلام شده، با تولیدکنندگان متخلف برخورد می شود.
طاهری گفت: واحدهای دارای کد شناســایی که مصنوعات با عیار پایین تر از استاندارد تولید کنند، 
به کمیسیون ماده ۴۲ ارجاع داده می شوند و بر اساس مصوبات این کمیسیون، اقدامات قانونی در 
باره آنها صورت می پذیرد. وی تأکید کرد: هیچ واحدی بدون کد شناسایی، حق تولید زیورآلات ندارد 
و در صورت تولید، مصنوعات آنها توقیف و به دادگاه معرفی و مجازات های پیش بینی شده اعمال 
خواهد شد. کارشناس انگ فلزات گرانبهای اداره کل استاندارد اصفهان افزود: کد شناسایی برای همه 
واحدهای تولیدی اجباری است، اما واحدها اگر سیستم تولید مناسب تری دارند می توانند پروانه 
کاربرد علامت استاندارد تشویقی نیز دریافت کنند. وی گفت: اکنون ۶۶۳ کد معتبر در استان داریم 

که به عنوان واحدهای تولیدکننده معتبر فعال هستند.
طاهری افزود: در حــال حاضر برای فلزات گرانبها جــز طلا مانند نقره، پالادیــوم و پلاتین، پروانه 
استاندارد تشویقی)اختیاری( صادر می شود که اکنون ســه واحد تولیدی در استان پروانه کاربرد 
علامت استاندارد در زمینه مصنوعات نقره را دارند. طلا و جواهر در استان اصفهان یک صنعت قابل 

توجه است به گونه ای که حدود ۶۰ درصد از مصنوعات طلای کشور در این خطه تولید می شود.

اخبار

کافه اقتصاد

سخنگوی صنعت برق اصفهان گفت: با توجه به گرمای بالای ۴۰ درجه در اصفهان، تجهیزات شبکه برق آسیب می بینند و موجب قطعی برق در بعضی از نقاط شهر 
می شود. داوود قاسمی در گفتگو با »ایمنا« اظهار کرد: از اول خرداد سال جاری با گرم تر شــدن هوا در اصفهان، حوادث مختلفی از جمله آتش گرفتن یا خراب 
شدن تجهیزات صنعت برق با توجه به دمای بالای هوا اتفاق افتاد که این مشکلات از قبل پیش بینی نشده بودند. وی افزود: مصرف بالای برق به علت تشدید 
گرما به ویژه در هفته های آتی مشکلات متعددی از جمله قطعی برق و خاموش شــدن چراغ های راهنمایی و رانندگی را در پیش داشته است که با راهور استان 
اصفهان برای خورشیدی کردن این چراغ ها مکاتباتی صورت گرفته که تا امروز نتیجه ای حاصل نشده است. سخنگوی صنعت برق اصفهان تصریح کرد: تجهیزات 
برق با فرسودگی نیز روبه رو هستند که این عامل موجب خرابی و آتش گرفتن آنها می شود که امیدواریم با عبور از پیک مصرف برق، شاهد خاموشی ها نباشیم و 
از همشهریان تقاضا داریم تا در ساعات اوج مصرف برق که از ساعت ۱۲ الی ۱۸ و همچنین چهار ساعت پس از غروب آفتاب آغاز می شود که در ۶ ماهه اول سال 
پیک روز و در ۶ ماهه دوم سال پیک شب دارای اهمیت است، از وسایل برقی پرمصرف اســتفاده نکنند. قاسمی گفت: در سال ۱۴۰۳ جدول خاموشی از پیش 

تعیین شده در اصفهان نداریم و تمامی قطعی برق در سطح شهر به علت حوادث ناشی از گرما است.

قطع برق در اصفهان به علت حوادث پیش بینی نشده است

جدال ۷ کشور عربی 
با خاموشی

قطعــی بــرق در مصــر، عراق، 
لبنان، ســوریه، یمن، سودان و 
کویت شــدیدتر است و مردم به 
انرژی های تجدیدپذیر به عنوان 
جایگزین متوسل شده اند که در 

نهایت پس انداز آنها را می بلعد.

عکس خبر

 وزیر راه عنوان کرد

هیچ ایرلاینی زیان ده نیست
وزیر راه وشهرســازی گفت: بخش خصوصی 
می تواند کیفیت بالاتــری در بخش خدمات 
صنعــت هوایــی ارائه کنــد و شــرکت های 
هواپیمایی نیز می توانند هواپیماهای بیشتری 
وارد کنند. به گزارش »ایسنا«، مهرداد بذرپاش 
در مراسم امضای تفاهم نامه فی مابین شرکت 
فرودگاه ها و سرمایه گذاری بخش خصوصی 
در صنعــت فرودگاهی و رونمایــی از اطلس 
سرمایه گذاری شــرکت فرودگاه ها و ناوبری 
هوایی ایران و ســند جامع هوشمندســازی 
فرودگاه های ایران با بیان اینکه تفاهم نامه های 
منعقد شده جهت گیری متفاوتی را در صنعت 
هوایــی به دنبــال دارد، گفت:همــواره تأکید 
کرده ایم که فرودگاه های کشور باید واگذار شود 
و تصدی گری دولتی درست نیست. وی افزود: 
بخش خصوصــی می تواند کیفیــت بالاتری 
در بخش خدمات ارائه می کنــد و همچنین 
باید از ظرفیت نیروی انســانی برای توســعه 
فرودگاه های جدید اســتفاده شــود و البته 
بهره مندی از تکنولوژی های نوین و هوشمند نیز 
ضروری است. وزیر راه وشهرسازی عنوان کرد: 
با اطلس سرمایه گذاری، شرکت فرودگاه ها و 
ناوبری هوایی ایران قابلیت ارتقا و اصلاح دارد.   
بذرپاش با اشاره به اینکه مردم توقع افزایش 
خدمات را از صنعت هوایی کشور دارند، گفت:به 
جای اینکه دولت بــه تأمین ناوگان اقدام کند 
شــرکت های هواپیمایی می تواننــد در حوزه 
واردات هواپیمــا ورود کننــد و انتظار می رود 
واردات هواپیما با شــدت بیشتری ادامه پیدا 
کند. به گفتــه وی، هیچ یک از شــرکت های 
هوایی زیان ده نیستند، بلکه میزان سوددهی 
آنها متفاوت است. وزیر راه و شهرسازی با بیان 
اینکه باید به سمت فرودگاه های نسل ۳ و ۴ 
حرکت کنیم، گفت:همزمــان با تأمین ناوگان 
و ارتقای آن باید زیرســاخت ها در فرودگاه و 
خدمات نیز ارتقا یابــد. وی گفت: در کاهش 
محدودیت های پروازی با نیروهای مســلح 
به توافقات خوبی رســیده ایم و نیاز به تداوم 
این پیگیری ها وجود دارد زیرا آســمان ایران 

جذابیت بالایی برای پروازهای عبوری دارد.

سه شنبه  ۳۰ مرداد ۱۴۰۳ / ۱۵ صفر ۱۴۴۶ / ۲۰ آگوست  ۲۰۲۴ / شماره ۴۱۵۹

تأثیرگرمای شدید تابستان بر سیلاب های احتمالی در اصفهان؛

اقتصاد کشاورزی در خطر جدی



    گردشگری و میراث4

معاون گردشگری وزارت میراث فرهنگی به تشریح ظرفیت های برنامه 
هفتم در حمایت از ســرمایه گذاران، رفع موانع و تسهیل ورود سرمایه به 

حوزه گردشگری پرداخت.
یازدهمین جلسه کمیســیون گردشــگری اتاق بازرگانی ایران با حضور 
علی اصغر شالبافیان، معاون گردشــگری وزارت میراث فرهنگی کشور، 
صمد حســن زاده رئیس اتــاق بازرگانی ایران، احد عظیــم زاده رئیس 
کمیسیون گردشگری اتاق ایران و اعضا روز یکشنبه ۲۸ مرداد ماه در محل 

اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران برگزار شد.
شالبافیان با اشاره به ابلاغ برنامه هفتم و مشخص بودن احکام و تکالیف 
حوزه گردشگری، گفت: اختصاص فصل مســتقل به حوزه گردشگری 
در برنامه هفتم توسعه نشــانگر اهمیت و جایگاه پیدا کردن گردشگری 

در نظام اداری و مقدمه ای برای توجه بیشتر به حوزه گردشگری است.
او با بیان اینکه در تدوین برنامه هفتم دو رویکرد حمایت از سرمایه گذاری 
بخش خصوصی و رفع موانع مدنظر بوده است به تبیین مهم ترین احکام 
گردشگری در قانون برنامه پنج ساله هفتم توسعه پرداخت و درارتباط 
با احصای مصادیق خواســتار همکاری و مشــورت اعضای کمیسیون 

گردشگری اتاق بازرگانی استان ها شد.

تقویت حمل و نقل هوایی با بررســی سیاست های انعطاف پذیر 
میسر می شود

معاون گردشــگری با اشــاره به هدف گذاری برای ۱۵ میلیون گردشگر 
ورودی افزود: تحقق هدف گذاری ها به جز احکام برنامه هفتم توســعه 
نیاز به احکام مکمل دارد. ۵۵۰ فروند هواپیما برای پاسخ به نیاز های فعلی 
لازم است و تقویت حوزه حمل و نقل هوایی مهم ترین موضوع زیرساختی 
اســت. یکی از راه هایی که باید برای تســهیل حوزه حمل و نقل هوایی 
بررسی شود حوزه سیاست های هوایی انعطاف پذیر از جمله آزادی پنجم 

و سیاست های آسمان باز است.
شــالبافیان به بند الف ماده ۸۳ برنامه هفتم توســعه مبنی بر استمرار 
معافیت های مالیاتی قبلی و مستثنی بودن تأسیسات و فعالیت های 

گردشگری از شمولیت نظام صنفی اشاره کرد.
او تقویت تشــکل های حرفه ای حوزه گردشــگری را از دیگر موارد حائز 
اهمیت برنامه عنوان و به تدوین آیین نامه تشکل های حرفه ای گردشگری 
در راستای یکسان سازی، یکپارچگی و ساماندهی، انسجام بخشی نحوه 
اداره و فعالیت و توانمندسازی و واگذاری امور تصدی و غیرحاکمیتی به 

تشکل ها اشاره کرد.
معاون گردشگری کشور با اشاره به بند ب ماده ۸۳، ادامه داد: بر اساس 
این بند مجوز های مــورد نیاز برای واردات کشــتی های گردشــگری، 
شــناور های تفریحی، وســایل نقلیه و تجهیزات ویژه گردشگری برای 
ســرمایه گذاران بخش های خصوصی و تعاونی متقاضــی با معافیت 
حقوق ورودی توسط وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی با 
رعایت حقوق قانونی وزارت راه و شهرسازی و رعایت قانون تسهیل صدور 

مجوز های کسب و کار صادر می شود.

صدور مجوز پروژه های گردشگری با کاربری ترکیبی زمینه ای برای 
ورود سرمایه 

شــالبافیان به بند »ت« ماده ۸۳ مبنــی بر امکان صــدور مجوز برای 
شرکت های توسعه دهنده، تسهیلگر سرمایه گذار و شرکت های بهره بردار 
در حوزه گردشگری اشــاره کرد و افزود: این مؤسسات مجازند با رعایت 
مقــررات، ضوابط و شــیوه نامه های ابلاغــی در امور مربوط بــه فرایند 
سرمایه گذاری و بهره برداری و مدیریت تأسیسات و مؤسسات گردشگری 

و توسعه کمی و کیفی تولید و عرضه صنایع دستی فعالیت کنند.
معاون گردشــگری کشــور با تأکید بر اهمیت ورود ســرمایه به حوزه 
گردشگری، ادامه داد: تا زمانی که جریان سرمایه وارد حوزه گردشگری 

نشود این حوزه رشد نخواهد کرد.
شــالبافیان با اشــاره به بند »ث« مــاده ۸۳ ادامــه داد: ظرفیت های 
گردشگری کشور بسیار بیشتر از زیرساخت ها است و اگر در زمین هایی 
که کاربری گردشــگری دارند اجازه ســایر کاربری ها داده شود و مجوز 
پروژه های گردشگری با کاربری ترکیبی صادر شود زمینه سرمایه گذاری 

بیشتر در حوزه گردشگری مهیا می شود.

بهره برداری از ۲۵۰۰ پروژه گردشگری نیاز به ۴۰۰ همت سرمایه دارد
او با بیان اینکه ایجاد زمینه سرمایه گذاری بیشتر در حوزه گردشگری با 
صدور مجوز پروژه های گردشــگری با کاربری ترکیبی، فراهم می شود، 
ادامــه داد: در حــال حاضر بیش از ۲۵۰۰پروژه گردشــگری در کشــور 

وجود دارد که برای بهره برداری به ۴۰۰ همت ســرمایه نیاز است. معاون 
گردشــگری به بند »ج« مــاده ۸۳ مرتبط بــه مدیریــت یکپارچه در 
سرمایه گذاری گردشگری ســاحلی و دریایی، اشاره کرد و افزود: در این 
راستا تسهیل و تشویق سرمایه گذاری بخش خصوصی، مدنظر قرار گرفته 

است که فرایند تصمیم گیری تسریع شود. 
همچنین شورایی در استان های ساحلی با مسئولیت وزیر کشور و دبیری 
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان ایجاد خواهد 
شد. شالبافیان با بیان اینکه تمامی این بند ها نیاز به آیین نامه و مصادیق 
دارد، بر ضرورت فهم و همکاری مشــترکی تأکید کــرد و افزود: تلاش 

می کنیم جریان سرمایه گذاری را تسهیل کنیم.

 اصلاح آیین نامه ها با هدف تسهیل فعالیت های گردشگری انجام 
شد

در ادامه شالبافیان به قانون بهبود محیط کســب و کار مبنی بر بازنگری 
آیین نامه های کشور اشاره کرد و افزود: رویکردمان این بود که آیین نامه ای 
را تغییــر ندهیم و بــا برخی اصلاحات شــرایط تســهیل فعالیت های 

گردشگری را فراهم کنیم.
او در ادامه بــه بیان اصلاحــات آیین نامه های ایجاد، اصــلاح، تکمیل، 
درجه بندی و نرخ گذاری تأسیسات گردشگری و نظارت بر آنها و نظارت بر 
تأسیس و فعالیت دفتر های خدمات مسافرتی، سیاحتی، جهانگردی و 

زیارتی مصوب ۱۴۰۳ پرداخت.

 مدیر فرهنگی و گردشگری شهرداری نوش آباد:

پایگاه پژوهشی میراث فرهنگی نوش آباد مدیر ندارد
مدیر فرهنگی و گردشگری شهرداری نوش آباد گفت: پایگاه میراث فرهنگی نوش آباد ۱۸ ماه است که 
مدیر ندارد و حقوق این شهر تاریخی در حوزه میراث فرهنگی نادیده گرفته شده است. روح ا... سالکیان 
در گفت وگو با »ایسنا«، اظهار کرد: نوش آباد، یکی از پنج شهر کوچک تاریخی ایران است که تاکنون ۱۰۰اثر 
تاریخی و معنوی در این شهر شناسایی شده اما فقط ۳۰ اثر در فهرست میراث ملی ثبت شده است. 
وی افزود: پرونده ۱۱ اثر تاریخی نوش آباد که از اردیبهشت سال ۹۶ تدوین و مستندسازی شده هنوز 
در فهرست آثار ملی کشور ثبت نشده است، در حالی که حوزه گردشگری در این شهر رشد چشمگیری 
داشته و به عنوان منابع پایدار مزیت برتری برای مدیریت شهری است.  سالکیان گفت: پرونده برج 
تاریخی »جلوخان«، »ساباط اقبالیه«، وضوخانه و آب انبار مسجد جامع، برج عشق آباد و کوره پز خانه 
کنار آن، زیارت رقیه خاتون، مسجد حاج سید حســین و حوضخانه مسجد موسی بن جعفر)ع(نیز از 
جمله آثار دوره صفویه تا پهلوی اول است که با گذشت شش سال هنوز به نتیجه نرسیده است. سالکیان 
گفت: پایگاه های میراث فرهنگی بر اساس بند »د« ماده ۱۱۴ قانون برنامه چهارم توسعه برای ایجاد 
سهولت و سرعت در امور اداری، فنی و پژوهشی مکان های ویژه  تاریخی، فرهنگی و طبیعی با حضور 
نیروهای تخصصی برای انجام فعالیت های علمی ایجاد می شود. وی افزود: استمرار این وضعیت، 
ظلم به پیشینه تاریخ و تمدن ایران اسلامی و ایجاد فرصت برای تهاجم بیشتر به آثار تاریخی این بخش 
از استان اصفهان است و به عنوان نمونه، محوطه تاریخی فیض آباد نوش آباد به عنوان تنها بنای ایلخانی 
در منطقه کویری در زیر چرخ خودروها در حال نابودی است.  وی گفت: پیگیری ایجاد ساختار مناسب 
حفاظت فیزیکی از محدوده عرصه و حریم آثار، ظرفیت ســازی و زمینه ســازی در راستای تشویق و 
ترغیب سرمایه گذاری برای فعالیت های مرتبط با حفاظت و مرمت بناهای تاریخی و پیگیری تخصیص 
اعتبارات مصوب ملی و استانی از جمله کارکرد پایگاه میراث فرهنگی محسوب می شود که در این مدت، 
توجهی به آن نشده است. سالکیان افزود: پایگاه میراث فرهنگی نوش آباد از بهمن ۱۳۹۲ با مدیریت 
زهرا ساروخانی شروع به کار کرد و در دی ماه ۱۳۹۸ رضا نوری شادمهانی به عنوان مدیر این مجموعه 
معرفی شد و بعد از بازگشت نوری به دانشگاه کاشان، این مجموعه پژوهشی بدون فعالیت مانده است.

شناسایی ۳۰ درخت کهنسال  در  شهرستان کاشان
سرپرست اداره میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی کاشان گفت: درختان کهنسال از مهم ترین 
ذخایر ژنتیکی کشور محسوب شده و حفاظت از آنها به عنوان تاریخ سبز کشور و یک میراث طبیعی ملی 

ارزشمند وظیفه همه شهروندان به خصوص متولیان این درختان محسوب می شود. 
علیرضا عبدا...زاده در گفت وگو با »ایســنا«، اظهار کرد: تاکنون ۳۰ اصله درخت کهنسال در شهرستان 
کاشان شناسایی شــده که تاکنون ۵ اصله از آنها در روســتاهای چنار، زیارت ازناوه، چارتاقی نیاسر، 
روســتای ون و درخت چنار میدان امام حســین)ع( نشلج در فهرســت میراث طبیعی کشور به ثبت 
رسیده اند.  وی افزود: بررسی و شناسایی دقیق درختان کهنسال در شهرستان کاشان، پیگیری و تشکیل 
پرونده برای ثبت آنها، تهیه شناسنامه و نصب تابلو معرفی به همراه کیوآرکد، ایجاد بانک اطلاعاتی شامل 
مشخصات درخت، وضعیت زیستی، عوامل خطرســاز از مهم ترین برنامه های اداره میراث فرهنگی 
کاشان است. وی افزود: تعیین عرصه و حریم درختان کهنسال به منظور پیشگیری از وقوع مخاطرات 
و مداخلات عمرانی، پایش دوره ای و ارائه راهکارهای اجرایی به منظور ساماندهی و احیای این درختان 
و فرهنگ سازی برای ارتقای آگاهی شــهروندان در جهت نگهداری درختان از دیگر برنامه های اداره 
میراث فرهنگی کاشان  است. عبدا...زاده گفت: مجموعه تاریخی باغ فین کاشان به همراه هشت باغ 
دیگر در سال ۱۳۹۰ در فهرست جهانی یونسکو ثبت شــد و حفاظت و مراقبت از آن اهمیت بیشتری 
دارد. وی افزود: اولین نشست هم اندیشی درختان کهنسال منطقه کاشان با حضور دهیاران، نماینده 
شهرداری های برزک، قمصر و نیاسر، فعالان حوزه منابع طبیعی، رئیس دانشکده منابع طبیعی دانشگاه 
تهران و رئیس اداره هواشناسی کاشان و مصطفی خوشنویس، عضو کمیته ثبت درختان کهنسال وزارت 

میراث فرهنگی برگزار شد.

اخبار
سه شنبه  ۳۰ مرداد ۱۴۰۳ / ۱۵ صفر ۱۴۴۶ / ۲۰ آگوست  ۲۰۲۴ / شماره ۴۱۵۹

 شالبافیان:

گردشگریبدونورودجریانسرمایهرشدنمیکند

مفاد آراء
5/176 آگهي موضوع ماده 3 قانــون و ماده 13 آيين نامه اجرايــي قانون تعيين تکليف 

وضعيت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي
برابر آراء صادره هيئت موضوع قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتي اراضي و ساختمانهاي 
فاقد سند رسمي مستقر در واحد ثبتي باغبهادران تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضي 
ذيل محرز گرديده اســت. لذا مشــخصات متقاضي واملاک مورد تقاضا به شرح زير به 
منظور اطلاع عموم در دو نوبت به فاصله 15 روز در روزنامه هاي تعيين شده توسط اداره 
فرهنگ و ارشاد اسلامي لنجان آگهي ميشود در صورتي که اشخاص نسبت به صدور سند 
مالکيت متقاضي اعتراضي داشته باشند، مي توانند از تاريخ انتشار اولين آگهي به مدت 2 
ماه اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد و املاک باغبهادران تسليم و پس از اخذ رسيد، ظرف 
مدت يک ماه از تاريخ تسليم اعتراض، دادخواست خود را به مرجع قضايي تقديم نمايند. 
بديهي اســت در صورت انقضاي مدت مذکور و عدم وصول اعتراض، طبق مقررات سند 

مالکيت صادرخواهد شد. 
 1- راي شــماره 1403603022530000157 مــورخ 1403/04/23  خانم روح انگيز 
رحمتی ها نجف آبادی فرزند رمضان  نسبت به ششدانگ يکبابخانه به مساحت 228/12  
متر مربع قسمتی از پلاک 247- واقع در ساوردک کرچگان بخش 9 ثبت اصفهان خريداری 

شده با واسطه از مالک رسمی غلامعلی حقانی صولتی گرچگانی
2- راي شماره 1403603022530000158 مورخ 1403/04/23  آقای فرامرز سلمانی 
کرچگانی فرزند قنبر  نسبت به ششدانگ يکباب ساختمان به مساحت 1332/85  متر مربع 
قسمتی از پلاک 247- واقع در ساوردک کرچگان بخش 9 ثبت اصفهان خريداری شده با 

واسطه از مالک رسمی غلامعلی حقانی صولتی گرچگانی
تاريخ انتشار نوبت اول: 1403/05/15
تاريخ انتشار نوبت دوم: 1403/05/30

م الف: 1761114 حسين عينی- رئيس اداره ثبت اسناد و املاک باغبهادران
مفاد آراء

5/177 آگهي موضوع ماده 3 قانون وماده 13 آئين نامه قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتي 
واراضي وساختمانهاي فاقد سند رسمي 

برابر راي شــماره  140360302007003239  هيات  اول موضوع قانون تعيين تکليف 
وضعيت ثبتي اراضي وساختمانهاي فاقد سند رسمي مستقر در واحد ثبتي حوزه ثبت ملک 
فلاورجان تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضي آقای اکبر توکلی گارماسه فرزند مرتضی 
به شماره شناسنامه 1366  در يک خانه به مساحت 167/40  متر مربع  پلاک 5 فرعی از 
410  اصلي واقع در  گارماسه  خريداري از مالک رسمي آقای شکراله توکلی فرزند قاسمعلی  

محرزگرديده است.
 لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دونوبت به فاصله 15 روز آگهي ميشود در صورتي که 
اشخاص نسبت به صدور سند مالکيت متقاضي اعتراضي داشته باشند مي توانند از تاريخ 
انتشار اولين آگهي به مدت دوماه اعتراض خود رابه اين اداره تسليم وپس از اخذ رسيد ظرف 
مدت يک ماه از تاريخ تســليم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضايي تقديم نمايند. 
بديهي اســت در صورت انقضاي مدت مذکور وعدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکيت صادر خواهد شد . 
تاريخ انتشار نوبت اول: 1403/05/15
تاريخ انتشار نوبت دوم: 1403/05/30

م الف: 1763097  مظاهر عباسي قلعه شاهي رئيس ثبت اسناد و املاک فلاورجان
مفاد آراء

5/178 آگهي موضوع ماده 3 قانون وماده 13 آئين نامه قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتي 
واراضي وساختمانهاي فاقد سند رسمي 

برابر راي شــماره  140360302007003078  هيات  اول موضوع قانون تعيين تکليف 
وضعيت ثبتي اراضي وســاختمانهاي فاقد سند رسمي مســتقر در واحد ثبتي حوزه ثبت 
ملک فلاورجان تصرفــات مالکانه بلامعــارض متقاضي آقــای آرش اعظميان فرزند 
محمد  حسن به شــماره شناســنامه 4918  در يک قطعه باغ با کاربری زراعی باغی به 
مساحت 1921/58  متر مربع  پلاک 447  اصلي واقع در  اشــترجان  خريداري از مالک 
 رســمي آقای غلامحســين صفوی احدی از ورثه مالک رســمی عزت مرعشی  محرز

 گرديده است.
 لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دونوبت به فاصله 15 روز آگهي ميشود در صورتي که 
اشخاص نسبت به صدور سند مالکيت متقاضي اعتراضي داشته باشند مي توانند از تاريخ 
انتشار اولين آگهي به مدت دوماه اعتراض خود رابه اين اداره تسليم وپس از اخذ رسيد ظرف 

مدت يک ماه از تاريخ تســليم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضايي تقديم نمايند. 
بديهي اســت در صورت انقضاي مدت مذکور وعدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکيت صادر خواهد شد . 
تاريخ انتشار نوبت اول: 1403/05/15
تاريخ انتشار نوبت دوم: 1403/05/30

م الف: 1763044  مظاهر عباسي قلعه شاهي رئيس ثبت اسناد و املاک فلاورجان
مفاد آراء

5/179 آگهي موضوع ماده 3 قانون وماده 13 آئين نامه قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتي 
واراضي وساختمانهاي فاقد سند رسمي 

برابر راي شــماره  140360302007003103  هيات  اول موضوع قانون تعيين تکليف 
وضعيت ثبتي اراضي وساختمانهاي فاقد سند رسمي مستقر در واحد ثبتي حوزه ثبت ملک 
فلاورجان تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضي آقای ســعيد کاظمی قهدريجانی فرزند 
حسينعلی به شماره شناسنامه 647  در يک باب ساختمان مسکونی به مساحت 270/61  
متر مربع  پلاک 386  اصلي واقع در  قهدريجان  خريداري از مالک رســمي آقای  کريم 

حشمت فرزند محمد حسن  محرز گرديده است.
 لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دونوبت به فاصله 15 روز آگهي ميشود در صورتي که 
اشخاص نسبت به صدور سند مالکيت متقاضي اعتراضي داشته باشند مي توانند از تاريخ 
انتشار اولين آگهي به مدت دوماه اعتراض خود رابه اين اداره تسليم وپس از اخذ رسيد ظرف 
مدت يک ماه از تاريخ تســليم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضايي تقديم نمايند. 
بديهي اســت در صورت انقضاي مدت مذکور وعدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکيت صادر خواهد شد . 
تاريخ انتشار نوبت اول: 1403/05/15
تاريخ انتشار نوبت دوم: 1403/05/30

م الف: 1763472  مظاهر عباسي قلعه شاهي رئيس ثبت اسناد و املاک فلاورجان
مفاد آراء

5/180 آگهي موضوع ماده 3 قانون وماده 13 آئين نامه قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتي 
واراضي وساختمانهاي فاقد سند رسمي 

برابر راي شــماره  140360302007003075  هيات  اول موضوع قانون تعيين تکليف 
وضعيت ثبتي اراضي وساختمانهاي فاقد سند رسمي مستقر در واحد ثبتي حوزه ثبت ملک 
فلاورجان تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضي  خانم معصومه عشــوری فرزند سلطان 
محمد به شــماره شناســنامه 687 صادره از فلاورجان  در يک باب دامداری به مساحت 
996/05  متر مربع  پلاک 434  اصلي واقع در  کارويه  خريداري از مالک رســمي آقای  

عباسقلی کرمی ميان رشيدی فرزند رجبعلی  محرز گرديده است.
 لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دونوبت به فاصله 15 روز آگهي ميشود در صورتي که 
اشخاص نسبت به صدور سند مالکيت متقاضي اعتراضي داشته باشند مي توانند از تاريخ 
انتشار اولين آگهي به مدت دوماه اعتراض خود رابه اين اداره تسليم وپس از اخذ رسيد ظرف 
مدت يک ماه از تاريخ تســليم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضايي تقديم نمايند. 
بديهي اســت در صورت انقضاي مدت مذکور وعدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکيت صادر خواهد شد . 
تاريخ انتشار نوبت اول: 1403/05/15
تاريخ انتشار نوبت دوم: 1403/05/30

م الف: 1763543  مظاهر عباسي قلعه شاهي رئيس ثبت اسناد و املاک فلاورجان
مفاد آراء

5/181 آگهي موضوع ماده 3 قانون وماده 13 آئين نامه قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتي 
واراضي وساختمانهاي فاقد سند رسمي 

برابر راي شماره  140360302007003080 و 140360302007003081  هيات  اول 
موضوع قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتي اراضي وساختمانهاي فاقد سند رسمي مستقر 
 در واحد ثبتي حوزه ثبت ملک فلاورجان تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضي آقای مجيد 
جعفر زاده فرزند حسنعلی به شماره شناسنامه 1100057935 نسبت به چهار دانگ مشاع 
و خانم فاطمه سلمانيان فرزند محمدرضا بشماره شناسنامه 1100272704 نسبت به دو 
دانگ مشاع از ششدانگ يک باب خانه به مساحت 158/86 متر مربع پلاک 385   اصلي 
واقع در  قهدريجان خريداري از مالک رسمي آقای حسن ســلمانيان قهدريجانی فرزند 

قربانعلی محرزگرديده است.
 لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دونوبت به فاصله 15 روز آگهي ميشود در صورتي که 
اشخاص نسبت به صدور سند مالکيت متقاضي اعتراضي داشته باشند مي توانند از تاريخ 

انتشار اولين آگهي به مدت دوماه اعتراض خود رابه اين اداره تسليم وپس از اخذ رسيد ظرف 
مدت يک ماه از تاريخ تســليم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضايي تقديم نمايند. 
بديهي اســت در صورت انقضاي مدت مذکور وعدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکيت صادر خواهد شد . 
تاريخ انتشار نوبت اول: 1403/05/15
تاريخ انتشار نوبت دوم: 1403/05/30

م الف: 1763577  مظاهر عباسي قلعه شاهي رئيس ثبت اسناد و املاک فلاورجان
مفاد آراء

5/182 هيات موضوع قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئين نامه قانون تعييــن تکليف وضعيت ثبتی و اراضی و 

ساختمانهای فاقد سند رسمی
برابر با آراء صادره هيات موضوع قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی مســتقر در ثبت نياســر تصرفات مالکانه متقاضيان محرز گرديده است 
لذا مشــخصات متقاضيان و ملک مورد تقاضا به شــرح ذيل جهت اطــلاع عموم در دو 
نوبت به فاصله 15 روز آگهی ميگردد و در صورتی که افراد نسبت به صدور سند مالکيت 
متقاضيان اعتراضی داشته باشند از تاريخ انتشار اولين نوبت آگهی به مدت دو ماه اعتراض 
خود را به اداره ثبت اسناد و املاک نياســر ارائه و پس از اخذ رسيد ظرف مدت يک ماه از 
تاريخ تسليم اعتراض دادخواســت خود را به مراجع قضايی تسليم نمايند بديهی است در 
صورت انقضای مدت مذکــور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکيت صادر 
 خواهد شــد همچنين صدور ســند مالکيت مانع مراجعه معترضين بــه محاکم قانونی 

نخواهد بود 
1. رای شماره 140360302248000596 مورخ 1403/04/19 هيات اول موضوع قانون 
تعيين تکليف وضعيت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی 
حوزه ثبت ملک نياســر تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانــم زهرا قمصری زاده 
نياسری فرزند فرج الله نسبت به ششدانگ يکدرب باغچه بمساحت 311.5 متر مربع مفروز  
و مجزی شده از پلاک 70 فرعی از 214 اصلی واقع در بخش 5 حوزه ثبتی نياسر. خريداری 

مع الواسطه از مالک رسمی 
تاريخ انتشار نوبت اول: 1403/05/15
تاريخ انتشار نوبت دوم: 1403/05/30

  م الف: 1763226 احسان زارع رئيس اداره ثبت اسناد و املاک نياسر 
مزایده اتومبیل

پرونــده:  شــماره   140303902002000215 آگهــی:  شــماره   5 /183
139904002003002338 آگهی مزايده پرونده به شماره بايگانی 9902561 ششدانگ 
موتور سيکلت سيســتم جترو تيپ lx200 مدل 1391 رنگ مشــکی به شماره انتظامی 
ايران 626- 58573 به شماره موتور 100112 و شماره شاسی 9110065 ظرفيت: 2 نفر 
 ، تعداد محور 2، تعداد چرخ 2 ، نوع ســوخت بنزين متعلق به آقای ولی اله حبشی، نام پدر: 
نعمت اله، تاريخ تولد: 1341/04/03 ، شــماره ملی: 4171722901، شــماره شناسنامه: 
1552 که در آدرس پارکينگ ارغوانيه می باشــد که در تاريخ 1391/04/24 بابت مهريه 
مندرج در سند ازدواج شماره 4032 در قبال طلب خانم مارال گله زاده و حقوق دولتی متعلقه 
بازداشت گرديده است و طبق نظر کارشناس رسمی دادگستری: به لحاظ توقف طولانی 
مدت وعدم دسترسی به سوئيچ موتور روشن نشــد، وضعيت ظاهری بررسی گرديد. بدنه 
سالم- چراغ های جلو و عقب و کيلومتر شمار سالم- آينه های جانبی  سالم- تايرها سالم 
 با آج 65 % - دارای گارد جلو و عقب همراه با نصب چــراغ اضافه و همچنين طلق جلو 
می باشد. حسب اعلام خواهان موتور ســيکلت مذکور از سال 1398 در پارکينگ منزل و 
اخيرا در پارکينگ ارغوانيه متوقف ميباشد. به علت  عدم دسترسی به سوئيچ و نقص باطری 
موتور سيکلت روشن نشد لذا وضعيت موتور  و تجهيزات بررسی نگرديد بيمه نامه شخص 
ثالث معتبر از موتور سيکلت رويت نگرديد. موتور سيکلت به قيمت پايه 850/000/000 
ريال ارزش دارد. مزايده از ساعت 9 الی 12 روز شنبه مورخ 1403/06/17 در اداره اجرای 
اسناد رسمی اصفهان واقع در اصفهان خيابان تالار ميدان هفت تير برگزار می شود. مزايده 
 از مبلغ پايه شروع و به هر کس خريدار باشــد به بالاترين قيمت پيشنهادی نقدا فروخته 
می شود. لازم به ذکر است پرداخت بدهی های  مربوط به خودرو در صورتی که مورد مزايده 
دارای  آنها باشــد و نيز بدهی های مالياتی و عوارض شهرداری هزينه پارکينگ و غيره تا 
تاريخ مزايده اعم ا زاينکه رقم قطعی آن معلوم شده يا نشــده باشد به عهده برنده مزايده 
اســت ضمن آنکه پس از مزايده در صورت وجود مازاد، وجوه پرداختی بابت هزينه های 
 فوق از محل مازاد به برنده مزايده مسترد می گردد.  ضمنا اين آگهی در سايت سازمان به

 آدرس Agahi.ssaa.ir و يــک نوبــت در روزنامه زاينده رود چــاپ اصفهان مورخ 
1403/05/30 درج و منتشر می گردد. توضيحا جهت شرکت در جلسه مزايده ده درصد از 
مبلغ پايه مزايده را به حساب تمرکز وجوه سپرده اداره کل ثبت اسناد و املاک اصفهان و 
شناسه واريز )دريافت ازحسابداری اداره اجرای اسناد رسمی اصفهان( بابت پرونده کلاسه 
فوق واريز و به همراه تقاضای کتبی و ارائه کارت شناسايی معتبر الزامی است. برنده مزايده 
بايد مابقی مبلغ خريد را ظرف مدت پنج روز از تاريخ مزايده  به حساب صندوق ثبت توديع 
نمايد و در صورتی که ظرف مهلت مقرر مانده فروش را به حساب سپرده ثبت واريز نکند 
مبلغ مذکور قابل استرداد نبوده و به حساب خزانه واريز خواهد شد. م الف: 1773124 

اکرم محمود صالحی رئيس اداره اجرای اسناد رسمی اصفهان  
تحدید حدود اختصاصی

5/184 چون تحديــد حدود ششــدانگ يکباب خانه پــلاک ثبتی 1 فرعــی از 1949 
اصلی واقع در  جزء بخش يک حوزه ثبتی خوانســار  که طبق ســوابق و پرونده ثبتی به 
نام ورثه محمد ابراهيم  مخالفی در جريان ثبت اســت و عمليــات تحديد حدود قانونی 
آن به عمل نيامده اســت. اينک بنا به دســتور قســمت اخير ماده 15 قانون ثبت و طبق 
تقاضای نامبرده تحديــد حدود پلاک مرقوم در روز يک شــنبه مــورخ 1403/06/25 
ســاعت 9 صبح در محل شــروع و به عمل خواهد آمد، لذا به موجب اين آگهی به کليه 
مجاورين اخطار مــی گردد که در روز و ســاعت مقــرر در اين آگهــی در محل حضور 
يابنــد و اعتراضات مالکين يــا مجاورين مطابق مــاده 20 قانون ثبــت از تاريخ تنظيم 
 صورت مجلس تحديدی تا 30 روز پذيرفته خواهد شــد. تاريخ انتشــار: 1403/05/30 

م الف: 1767185 حبيب اکبری رئيس ثبت اسناد و املاک خوانسار
تحدید حدود اختصاصي

5/185 شماره نامه: 140385602033002041- 1403/05/20 چون تمامي ششدانگ  
قطعه زمين مزروعی و مشجر معروف باغ ماجر پلاک ثبتي 1654 فرعي از 25- اصلي واقع 
در چيمه جزء بخش 10 نطنز که طبق ســوابق و پرونده ثبتي به نام  سيد ابوالقاسم محبی 
سرشت فرزند سيد حسن در جريان ثبت ميباشد و عمليات تحديد حدود قانوني آن به عمل 
نيامده است. اينک بنا به دستور قســمت اخير ماده 15 قانون ثبت و طبق تقاضاي نامبرده 
تحديد حدود پلاک مرقوم در روز يک شــنبه مورخ 1403/07/22  ساعت 10  در محل 
شروع و به عمل خواهد آمد لذا به موجب اين آگهي به کليه مجاورين اخطار مي گردد که 
در روز و ساعت مقرر در اين آگهي در محل حضور يابند و اعتراضات مالکين يا مجاورين 
مطابق ماده 20 قانون ثبت از تاريخ تنظيم صورتمجلس تحديدي تا سی روز پذيرفته خواهد 
شد.تاريخ انتشــار:1403/05/30  م الف: 1771964 رحمت اله شاهدي مدير واحد 

ثبتي حوزه ثبت ملک نطنز
تحدید حدود اختصاصي

5/186 شــماره نامــه: 140385602033002122- 1403/05/23 چــون تمامــي 
ششــدانگ  قطعه زمين مزروعــی پــلاک ثبتــي 203  فرعــي از 167 - اصلي واقع 
در کمجان جــزء بخش 10 نطنز که طبق ســوابق و پرونــده ثبتي به نــام  خانم  مريم 
الســادات مير مهدی کمجانی فرزند ســيد حســين در جريان ثبت ميباشــد و عمليات 
تحديد حدود قانوني آن به عمل نيامده اســت. اينک بنا به دســتور قســمت اخير ماده 
15 قانون ثبت و طبــق تقاضاي نامبرده تحديد حدود پلاک مرقوم در روز ســه شــنبه 
مورخ 1403/07/24  ســاعت 10  در محل شــروع و به عمل خواهد آمــد لذا به موجب 
اين آگهي به کليه مجاورين اخطار مي گردد که در روز و ســاعت مقــرر در اين آگهي در 
محل حضور يابند و اعتراضات مالکين يا مجاورين مطابق مــاده 20 قانون ثبت از تاريخ 
 تنظيم صورتمجلس تحديدي تا سی روز پذيرفته خواهد شد.تاريخ انتشار:1403/05/30 

 م الف: 1773879 رحمت اله شاهدي مدير واحد ثبتي حوزه ثبت ملک نطنز
تحدید حدود اختصاصي

5/187 شماره نامه: 140385602033002099- 1403/05/22 چون تمامي ششدانگ  
قطعه زمين محصور پلاک ثبتي 3167  فرعي از 149 - اصلي واقع در طره جزء بخش 10 
نطنز که طبق سوابق و پرونده ثبتي به نام  آقای احمد رضا نوشين فر فرزند رضا در جريان 
ثبت ميباشــد و عمليات تحديد حدود قانوني آن به عمل نيامده است. اينک بنا به دستور 
قســمت اخير ماده 15 قانون ثبت و طبق تقاضاي نامبرده تحديد حدود پلاک مرقوم در 
روز سه شنبه مورخ 1403/07/24  ساعت 10  در محل شروع و به عمل خواهد آمد لذا به 
موجب اين آگهي به کليه مجاورين اخطار مي گردد که در روز و ساعت مقرر در اين آگهي 
در محل حضور يابند و اعتراضات مالکين يا مجاورين مطابق ماده 20 قانون ثبت از تاريخ 
 تنظيم صورتمجلس تحديدي تا سی روز پذيرفته خواهد شد.تاريخ انتشار:1403/05/30 

 م الف: 1773867 رحمت اله شاهدي مدير واحد ثبتي حوزه ثبت ملک نطنز



با اجرای قانون جوانی جمعیت محقق شد

کاهش ۱۰۰ درصدی شیب نزولی فرزندآوری در استان
شــیب نزولی فرزندآوری در استان اصفهان، امســال بیش از ۱۰۰ درصد کاهش یافته است. به گزارش 
خبرگزاری صدا و سیما، مدیرکل ثبت احوال استان اصفهان گفت: درچهارماه ابتدایی امسال، ۱۶ هزارو 
۶۶ مورد تولد داشتیم که 4درصد کمتر از مدت مشابه پارسال اســت.  این درحالی است که چهارماهه 
ابتدای سال ۱4۰۲ در مقایسه با مدت مشابه سال ۱4۰۱، این میزان کاهشی تولد فرزند، 8/5 درصد بوده 
 است. مجتبی یکتامنش گفت: در چهارماهه ابتدای امســال، آمار تولد در برخی شهرستان ها از جمله 
بویین میاندشت حدود 4۱ درصد، نطنز، مبارکه و دهاقان افزایشی بوده است. وی افزود: طبق بررسی 
آمار مرکز رصد جمعیتی این استان که امسال راه اندازی شده، تأثیر مشوق های قانون حمایت از خانواده 

و جوانی جمعیت در فرزندآوری بچه سوم و چهارم به ترتیب افزایش ۲5 و ۱8 درصدی داشته است.

نتیجه بخش نبودن یک قانون

افزایش ۲۴۰ درصدی روزهای آلوده کلانشهر اصفهان
رئیس شورای اسلامی شــهر اصفهان در صد و چهل و چهارمین جلسه علنی شــورای اسلامی شهر با 
اشاره به تصویب قانون هوای پاک از سال ۱۳۹۶ گفت: هوای کلانشهر اصفهان ۲4۰ درصد روز های آلوده 
 بیشتری داشته و این نشان می دهد قانون هوای پاک حداقل برای اصفهان نتیجه بخش نبوده است. 
محمد نورصالحی با اشــاره به تردد بیش از یک میلیون خودرو و ۶۰۰ هزار دستگاه موتورسیکت در شهر 
اصفهان گفت: آلودگی این وسایل نقلیه و گران شدن نرخ حمل و نقل عمومی مشکل را دو چندان کرده 
است. وی با بیان اینکه به روایت آمار، اصفهان در میان کلانشهر های کشور آلوده ترین شهر کشور است، 
گفت: شهر و اســتان اصفهان به دلیل حجم تردد موجود، رکورددار مصرف گازوئیل و رتبه دوم مجموع 
چهار فرآورده نفتی را دارد. نورصالحی افزود: ۱۰ هزار واحد تولیدی صنعتی، ۷۰۰ معدن فعال، ۲۰۰۰ واحد 
سنگبری فعال، 5 ناحیه بزرگ تولید آجر، ۱۰ درصد واحد های صنعتی بزرگ مقیاس، ۱5 هزار واحد صنفی، 
۷۷ شهرک صنعتی در این استان قرار دارد که ۷۰ درصد اینها در شعاع 5۰ کیلومتری شهر اصفهان مستقرند 
و این در حالی است که این منطقه 8 درصد مساحت استان و ۷5 درصد جمعیت را تشکیل می دهد. وی 
با اشاره به آلودگی هوای اصفهان در هفته های اخیر گفت: در برخی مباحث عنوان شده که این آلودگی 
ناشی از ریزگرد های اراضی و نواحی شرق از جمله تالاب گاوخونی است پیش بینی می شد که اگر این 

مناطق خشک شوند شاهد چنین پدیده ای خواهیم بود.

 برنامه ریزی برای آموزش ایمنی به ۳۵ هزار دانش آموز 
در اصفهان

رئیس اداره ایمنی و ترافیک راهداری و حمل ونقل جاده ای اســتان اصفهان گفت: بر اســاس برنامه 
ریزی های انجام شده بیش از ۳5 هزار دانش آموز در سال تحصیلی جاری تحت آموزش های ایمنی قرار 
می گیرند. معید ذهبیون در گفت وگو با »مهر« اظهار کرد: طرح آموزش مدارس حاشیه راه های استان 
اصفهان با تأکید بر مباحثی مانند آگاهی و اطلاعات درباره نحوه عبور از عرض و طول جاده ها، خوب دیدن 
و دیده شدن، ضرورت بستن کمربند ایمنی و موضوعاتی از این قبیل به به دانش آموزان انجام می شود. 
وی با بیان اینکه در کنار آموزش های ایمنی به دانش آموزان، ایمن سازی فیزیکی مدارس حاشیه راه های 
سراسر استان نیز انجام شده است، تصریح کرد: آرام سازی ترافیکی، خط کشی، احداث زیرگذرها، فنس 
کشی، نصب چراغ و تابلوهای ایمنی از جمله اقداماتی انجام شده در حوزه به شمار می آید. ذهبیون اهدای 
اقلام آموزشــی از جمله کتاب های ایمنی و دفترهای آموزشــی به دانش آموزان را مکمل آموزش های 
حضوری به این قشر دانست و گفت: در راستای دیده شدن دانش آموزان در شب و گرگ و میش اقلام 
شب رنگ برای چسباندن بر روی کیف و لباس مدرســه به دانش آموزان اهدا می شود. وی با اشاره به 
ارزیابی اثرگذاری آموزش های انجام شده در استان اصفهان گفت: در پنج سال اخیر که این اقدامات به 

صورت پیوسته در حال انجام است، تصادفات در جلو مدارس صفر شده است.

قطعی برق در تابستان و تبعات آن برای شهروندان، صنایع و 
بخش کشــاورزی و دامداری تمامی ندارد، اما شدت این 
تأثیرات زمانی که این قطعی ها بدون اطلاع قبلی باشــد بیشــتر شده و 

نارضایتی هایی را در همه بخش ها به همراه دارد. 
به گزارش »مهر«؛ اعلام حدود ۱45 حادثه آسانســور و گیر افتادن حدود 
۲۰۰ نفر در این حوادث از جمله عواقب قطعی ناگهانی برق در اصفهان طی 
یک هفته اخیر بوده اســت، حوادثی که ممکن بود عواقب بدی به دنبال 
داشته باشد. از سوی دیگر این خاموشی ها در خیابان های شهر اصفهان 
نیز منجر به ایجاد هرج و مرج ترافیکی شــده و در برخی از مناطق شاهد 
ایجاد ترافیک های کیلومتری در خیابان های هسته مرکزی و حتی حاشیه 

شهر اصفهان بودیم.

خاموشی های ناگهانی عامل ایجاد ترافیک در اصفهان
سرهنگ علی اصغر زارع، رئیس پلیس راهور استان اصفهان در این باره 
به خبرنگار »مهر« می گوید: اداره برق طی سه روز نخست خاموشی های 
ناگهانی امکان اعلام خاموشی ها را نداشت و ما برای مدیریت ترافیک با 
مشکل رو به رو شدیم. وی می افزاید: شهرداری نیز امکان ذخیره برق را 
ندارد، طی سه سال اخیر قطعی برق نداشــتیم و شهرداری در این زمینه 

غافلگیر شد، از این رو برنامه ریزی برای تأمین برق ذخیره را نداشت.

برق اضطراری چراغ های راهنما تأمین شود
رئیس پلیس راهور استان اصفهان با تأکید بر اینکه چنانچه اداره برق امکان 
اعلام قطعی را نیم ساعت قبل داشته باشد، امکان مدیریت ترافیک را در 

معابر اصلی خواهیم داشت، ادامه می دهد: هر چند حضور یک نفر پلیس 
در چهار راه تأثیر بسزایی ندارد و باید برق اضطراری برای چراغ های راهنما 
تأمین شــود. وی با بیان اینکه بر اســاس پیش بینی های صورت گرفته 
شرایط قطعی برق را تا حدود ۱۰ الی ۱5 روز آینده خواهیم داشت، می افزاید: 
چنانچه شهرداری بخواهد تأمین برق اضطراری را داشته باشد، از امروز که 

شروع کند تابستان به پایان می رسد.

پیشنهاد راه اندازی برق اضطراری را به شهرداری داده ایم
همچنین داوود قاســمی، ســخنگوی صنعت برق اصفهــان نیز در این 
خصوص به خبرنگار »مهر« می گوید: امسال افزایش ۹ درصدی تقاضای 
مصرف برق را در کشــور داشــتیم که معادل ۷ هزار مگاوات برق است و 
نیاز به ۱۲ هزار میلیارد ســرمایه گذاری دارد. وی ادامه می دهد: از سویی 
شــدت گرمای هوا در اصفهان منجر به آتش ســوزی برخی از پست ها و 
کابل های برق شــده است، پس شــرایط خاموشــی قابل پیش بینی 
 نیست و به همین دلیل خاموشی های ناگهانی به علت حوادث غیر قابل 

پیش بینی شده است. 
ســخنگوی صنعت برق اصفهان با بیان اینکه از این رو با توجه به شرایط 
فعلی تأمین برق اضطراری برای بخش های حساس مانند بیمارستان ها، 
مترو، چهار راه ها امری ضروری اســت تأکید می کند: ما با شــهرداری 
جلسات مختلفی داریم، در این جلسات به شهرداری پیشنهاد دادیم به 
سمت تأمین برق اضطراری برای چهار راه های مهم حرکت کند. وی اضافه 
می کند: هنوز شهرداری در این زمینه اقدامی انجام نداده است، اگر این 

اقدامات صورت گرفته بود شاهد خاموشی در چهار راه ها نبودیم.

درخواست برق ۲ فیدر چراغ های راهنما به دلیل محدودیت اجرا نشد
همچنین  مدیرکل امور اجرایی ترافیک شهرداری اصفهان نیز در این ارتباط 
با بیان اینکه وظیفه قانونی تأمین برق اداره برق است، به »مهر« می گوید: 
یکی از روش های حل مســئله قطعی برق، ۲ فیدر بودن برق چراغ های 
راهنمایی است به این معنا که از ۲ تغذیه کننده متفاوت برق گرفته شود 
که با قطع یک کدام دیگری دچار مشکل نشود، مانند مترو که چند فیدر 
است و با قطع برق دچار اختلال نمی شود. حمید آقایی با اشاره به اینکه 
شهرداری درخواست برق ۲ فیدر چراغ های راهنمایی را به اداره برق داده 
که به دلیل محدودیت ها هنوز انجام نشده است، ابراز می کند: روش دوم 
استفاده از سلول های خورشــیدی برای تأمین برق چراغ های راهنمایی 
است که شــهرداری در این زمینه درخواست داشــته و آمادگی همکاری 
هم اعلام داشــته اســت. وی تأکید می کند: در قطعی برق پلیس راهور 
موظف به کنترل میدانی تقاطع طبق آیین نامه است که در همه ساعات با 
کمبود نیروی انسانی برای همه تقاطع ها مواجه است. او اضافه می کند: 
برق اضطراری چراغ راهنمایی فناوری جدیدتری است و نیاز به نوسازی 
مرتب باتری دارد و به دلیل عمر باتری ها زود از مدار خارج می شود و منتظر 

طرح های فناورانه و شرکت های دانش بنیان هستیم.

تأمین برق اضطراری هر تقاطع ۸۰ میلیون تومان است
از سویی  معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری اصفهان نیز در این ارتباط اظهار 
می کند: شهروندان اصفهانی در دو هفته اخیر با مسئله قطعی برق چراغ های 
راهنمایی و رانندگی و ترافیک شدید ناشی از آن در معابر شهر روبه رو بودند. 
حسین حق شناس با اشاره به تشکیل جلسه مشترک با نهادهای ذی ربط 
برای حل این بحران تصریح می کند: در این جلســه نماینده شرکت توزیع 
برق بیان کرد که این مشکل به دلیل افزایش بی سابقه گرمای هوا و کاهش 
تولید نیروگاه های آبی رخ داد و به صورت اتوماتیک بخشی از معابر قطعی 
برق داشــت که قابل برنامه ریزی نبود. وی ابراز می کند: مقرر شد با تجهیز 
شرکت توزیع برق شهرستان، زمان قطعی برق حدود نیم ساعت قبل از آن 
به اطلاع پلیس راهور برسد، همچنین نقشه هایی از تقاطع هایی که با قطعی 
برق مواجه است، تهیه شــد تا پلیس راهور در زمان قطعی برق اکیپ های 
پلیس راهور را در آن تقاطع ها مستقر کند که این راهکار کوتاه مدت تا پایان 
تابستان امسال است. معاون حمل ونقل و ترافیک شهردار ی اصفهان اضافه 
می کند: اقدامات بلندمدتی از جمله نصب باتری ها و تأمین کننده های برق 
خورشیدی نیز برای تأمین برق چراغ های راهنمایی در سال آینده پیش بینی 
شده اســت که مقرر شــد به صورت آزمایشــی در چراغ راهنمایی یکی از 
تقاطع های شهر نصب شود. وی با بیان اینکه هزینه تجهیز هر تقاطع به برق 
اضطراری یا ups بالغ بر 8۰ میلیون تومان اســت، می گوید: از ۱۱۰ تقاطع با 
شرایط بحرانی تاکنون ۳۹ تقاطع به یو پی اس و برق اضطراری تبدیل شده 

و 4۰ تقاطع دیگر در حال تکمیل است. 
گفتنی است هرج و مرج ترافیکی در شــهر به ویژه در روزهای گرم منجر به 
کاهش تاب آوری شهروندان شده و ضروری است که هر چه زودتر برای این 

چالش چاره ای اندیشیده شود.

اخبار جامعه

 رئیس قــرارگاه اربعین فراجا با اشــاره به ثبت نام 
سه میلیون نفر در سامانه سماح گفت: یک میلیون 

زائر اربعین به کشور بازگشته اند.
به گزارش »مهر«، ســردار محمد شــرفی، رئیس 
 قرارگاه اربعین فراجــا اظهار کرد: امســال یکی از 
منظم ترین راهپیمایی های اربعین را داشــته ایم و 
زائران با رعایت قوانین با منطق مسیر را طی کرده اند.

وی افزود: حدود ۳ میلیون نفر در ســامانه سماح 

 ثبت نــام کرده انــد و ۲ میلیون و ۶۰۰ نفر مشــرف 
شده اند و یک میلیون به وطن بازگشته اند.

سردار شرفی بیان کرد: روزهای دوشنبه و سه شنبه 
)دیروز  وامروز( تلاقی رفت و برگشــت نزدیک هم 
اســت و 8۲ درصد زائران با وســیله شخصی آمده 
اند و باید رانندگی کنند لذا مراقــب خواب آلودگی 
خود باشــند و حتماً قبل رانندگی استراحت، چرخ 
خودروها را تنظیم و در مسیر حتماً استراحت کنند تا 

شاهد حوادث تلخ نباشیم.
رئیس قرارگاه اربعین فراجا ادامــه داد: در مهران 
پارکینگ ها مشــکلی ندارد و پارکینگ اربعین 48 
هزار نفر گنجایش دارد و دیــروز ۳۰ هزار خودرو در 
این پارکینگ بود که امروز هــم خالی و هم مجدد 

شارژ می شود.وی بیان کرد: هزینه پارکینگ ۳۰ هزار 
تومان است و پلیس ۱۱۰ را مســتقر در پارکینگ ها 
داریم و اگر زائران شــکایتی داشته باشند همکاران 
ما حضور دارند و اگر خارج عــرف هزینه پارکینگ 
دریافت شود، عودت داده می شــود و زائران حتماً 
با ســامانه ۱۱۰ تماس بگیرند و اطلاع دهند و ما با 

متخلفان در پارکینگ ها برخورد می کنیم.
سردار شرفی با اشاره به اینکه زائران فاصله پارکینگ 
تا پایانه باید رایگان جابه جا شــوند و مبالغی نباید 
توســط اتوبوس ها دریافت شود، گفت: موکب های 
عراقی خدمــات روز اربعین ارائــه نمی دهند، لذا 
زائران به صورتی برنامه ریزی کننــد که روز اربعین 

به کشور برگردند.

رئیس قرارگاه اربعین فراجا:

یک میلیون زائر اربعین به کشور بازگشته اند

انهدام باند قاچاق 
۳.۳ میلیون لیتری 

سوخت
رئیس پلیس امنیــت اقتصادی 
فراجا با اشاره به انهدام باند قاچاق 
۳ میلیــون و ۳۰۰ هــزار لیتــری 
سوخت، گفت: ۲۹۰ میلیارد تومان 
جریمه نقدی برای متهمان پرونده 

تعیین شده است.

جولان آلاینده اُزن در هوای اصفهان
غلظت آلاینده ازن )O۳( عصر یکشنبه در ایستگاه فرشادی اصفهان به عدد ۲45 رسید.

به گزارش »ایرنا« و بر اســاس یافته هــای علمی؛ ازن، یک آلاینده ثانویه اســت کــه از واکنش 
 اکســیدهای نیتروژن )NOx( و ترکیبــات آلی فرار )VOCs( در حضور نور خورشــید تشــکیل 
می شود. میزان بیش از اندازه ازن در هوا می تواند عوارض تنفسی نظیر کاهش ظرفیت ریه، آسم، 
احتقان بینی و عوارض دیگری همچون احساس سوزش در چشم و کاهش ایمنی بدن در مقابل 
بیماری های عفونی را در پی داشته باشد. ازن موجود در سطح زمین برای سلامتی انسان، جانوران و 
گیاهان مضر بوده و از آن به عنوان ازن بد و آلاینده یاد می شود. این گاز به طور مستقیم در هوا منتشر 
نمی شود بلکه توسط واکنش های شیمیایی بین اکسیدهای نیتروژن و ترکیبات آلی فرار در حضور 
نور خورشید ایجاد می شود، از این رو میزان ازن در تابستان و در وسط روز بیش از سایر مواقع است.

به گفته کارشناسان، گازهای خروجی از تأسیسات صنعتی و نیروگاه ها، اگزوز موتور خودرو، بخارات 
بنزین و حلال های شیمیایی برخی از منابع اصلی تولید ازن به شمار می روند.

بازگشت دوباره گرد و غبار توأم با وزش باد شدید از روز پنجشنبه تاکنون باز هم تشدید آلودگی هوای 
کلانشهر اصفهان را به دنبال داشته است. 

مدیر کل مدیریت بحران استانداری اصفهان در همین پیوند به »ایرنا« گفت: از ابتدای سال جاری 
تاکنون بر اساس گزارش اداره کل حفاظت محیط زیست، 54 روز ناسالم، ۱۰ روز پاک و 8۳ روز با 

کیفیت هوای قابل قبول ثبت شده است. 
 منصور شیشــه فروش افزود: بر اســاس محاســبه شــاخص ازن در ایســتگاه های ســنجش 
آلاینده های جوی در اختیار شهرداری تعداد ۲۰ روز ناسالم دیگر نیز باید به این آمار اضافه شود. وی 
افزود: فعالیت های منجر به تشدید گرد و خاک و آلاینده ها از جمله خاکبرداری، آتش زدن بقایای 
کشاورزی و فضای ســبز، همچنین فعالیت معادن و حمل و نقل خاک و گچ در این روزها ممنوع 
است. مدیر کل مدیریت بحران استانداری اصفهان بر استفاده از ماسک استاندارد، ممنوعیت ورزش 
و فعالیت های بدنی در فضای باز در شــرایط گرد و خاک و رعایت اصول ایمنی تردد در محورهای 

جاده ای با توجه به کاهش شعاع دید تأکید کرد. 
به گزارش »ایرنا«، اصفهان یکی از آلوده ترین کلانشــهرهای ایران است و کمترین تعداد روزهای 
پاک و همچنین میزان بارش سالانه را در مقایسه با سایر کلانشهرها دارد. ویژگی های جغرافیایی و 

اقلیمی این خطه نیز شرایطِ آلودگی هوا را برای این کلانشهر سخت تر کرده است.

 اندازه گیری ۴ مهارت اصلی در دانش آموزان 
حاشیه شهر اصفهان

یک محقق دانشگاه علوم پزشــکی اصفهان گفت: چهار مهارت اصلی در ۳۹۹ دانش آموز حاشیه 
شهرها از جمله دارک و زینبیه، حصه و قهجاورستان اندازه گیری شد.

زهره فتحیان دستگردی در گفت وگو با »مهر« در خصوص طرح پژوهشی »بررسی تأثیر مداخله 
آموزشــی بر ارتقای مهارت های زندگی در کودکان کار محله های حاشیه نشین شهر اصفهان-یک 
رویکرد اکولوژیکال« اظهار کرد: چهار مهارت »جرأت مندی«، »تفکر انتقادی«، »حل مســئله« و 
»تصمیم گیری« در دانش آموزانی که جزو کودکان کار محسوب می شدند، اندازه گیری و ارتقا داده 
شد. مجری اصلی این طرح پژوهشی گفت: سال ۹۷ پایان نامه کارشناسی ارشد با عنوان »بررسی 
تأثیر مداخله آموزشــی بر ارتقای مهارت های زندگی در کودکان کار محله های حاشیه نشین شهر 
اصفهان-یک رویکرد اکولوژیکال« مطرح و با همکاری دو نهاد معاونت اجتماعی شهرداری اصفهان 
و بهزیستی، ۳۹۹ دانش آموز حاشیه شهرها از جمله دارک و زینبیه، حصه و قهجاورستان را انتخاب و 
چهار مهارت اصلی در آنها اندازه گیری شد.فتحیان بیان کرد: از بین محله هایی که کودک کار با سابقه 
کار در طول روز بیش از یک ساعت در بیرون از منزل انجام داشتند، دو محله انتخاب شد و به صورت 

تصادفی به دو گروه کنترل و مداخله تخصیص یافتند.

عکس خبر

خبر روزبا مسئولان

رئیس ستاد مرکزی اربعین:

زائران با وسیله نقلیه شخصی 
به مرزها مراجعه کنند

رئیس ستاد مرکزی اربعین اظهار کرد:زائران 
اربعین حسینی برای این سفر حتماً از وسایل 
نقلیه شخصی خود استفاده کنند و ما در همین 
 چهارچــوب میــزان پارکینگ هــا را در مرزها 

توسعه داده ایم. 
به گزارش »مهر«، ســید مجیــد میراحمدی 
با بیان اینکه ما از دو ســه مــاه قبل و پیش از 
شروع اعزام زائران تأکید کردیم که مهمترین 
مسئله ما در میان کلان مسائل موضوع اربعین 
مسئله حمل و نقل است، اظهار کرد: در همین 
چارچوب تأکید کردیم که زائران اربعین حسینی 
برای این ســفر حتماً از وسایل نقلیه شخصی 
خود استفاده کنند و در همین چارچوب میزان 
پارکینگ ها را در مرزها توسعه داده ایم. وی با 
بیان اینکه در حال حاضر با افزایش ۱8 درصدی 
زائران روبه رو بودیم 5۰ درصد از پارکینگ های 
ما خالی اســت. وی در مورد کمبود بلیت های 
هواپیما برای ســفر زائرین اربعین حسینی و 
گلایه هایی که در ایــن زمینه وجود دارد، گفت: 
متأسفانه تناســبی بین عرضه و تقاضا در این 
زمینه وجود نــدارد و ما بیش از ایــن قادر به 
افزایش ظرفیت حمل و نقل هوایی نیســتیم 
و باز هم به زائران تأکید می کنیم که با وسایل 
حمل و نقل شخصی خودشان به مرزها مراجعه 
کنند. وی با تأکید بر اینکه زائران نگران بازگشت 
خود نباشند و وسایل حمل و نقل برای بازگشت 
زائران در نظر گرفته شده است، تصریح کرد: ما 
از زائرین می خواهیم که قبل از فرا رسیدن روز 
اربعین به کشــور بازگردند. چرا که موکب های 
عراقی از همان روز اربعین اقدام به جمع کردن 
موکب های خود می کنند و ممکن است زائرانی 
که دیرتر به کشــور باز می گردند در زمینه غذا و 
مسائل اینچنینی با مشکل روبه رو شوند. این 
مقام مسئول در ستاد اربعین حسینی با تأکید 
بر اینکــه زائران حتماً از غذای های ســرد، کم 
حجم و سبک در طول راهپیمایی استفاده کنند، 
افزود: از غذاهای گرمی که دو ساعت از پخت 
آن گذشته استفاده نکنند و حتماً به این موضوع 

توجه داشته باشند.

رئیس پلیس راهور فراجا با اشاره به وضعیت ترافیکی مرزها با توجه به ایام اربعین اعلام کرد: تردد در همه پایانه های مرزی پرحجم ولی روان است.
به گزارش »مهر«، سردار سید تیمور حسینی درباره وضعیت ترافیکی مرزها با توجه به ایام اربعین اعلام کرد: در همه پایانه مرزی مراجعه پر حجم ولی تردد روان 
داریم؛ ولی کوچک ترین خللی در خدمات رسانی به زائران در زمینه های مختلف اعم از حمل و نقل ایجاد نشده و زائران با آرامش کامل و با مدیریت سفر می توانند 
از هر ۶ مرز جهت تردد مراجعه کنند؛ البته زائران بهتر است به نزدیک ترین مرز برای راهپیمایی مراجعه کنند. وی افزود: پلیس، اورژانس، هلال احمر، راهداری و.. 
همه در حال خدمت رسانی به شهروندان هستند. سردار حسینی بیان کرد: بیشترین تردد در مرز مهران است و کوچک ترین ایرانی در رفت و آمدها وجود نداشته 
است و وسایل نقلیه برای جابه جایی زائران به اندازه کافی وجود دارد. رئیس پلیس راهور فراجا خاطر نشان کرد: توصیه می کنم کسانی که از خودروی شخصی 

برای تردد استفاده می کنند حتماً قوانین و مقررات را رعایت کرده و به خود و دیگران کمک کنند.

رئیس پلیس راهور فراجا:

تردد در همه پایانه های مرزی پرحجم ولی روان است

سه شنبه  ۳۰ مرداد ۱۴۰۳ / ۱۵ صفر ۱۴۴۶ / ۲۰ آگوست  ۲۰۲۴ / شماره ۴۱۵۹

هرج و مرج ترافیکی در اصفهان 

مسئولانگردننمیگیرند



از صحبت های رئیس فدراسیون کشتی اینگونه برمی آید که احتمال تغییرات 
در کادر فنی کشتی آزاد وجود دارد.

به گزارش »خبرآنلاین«، کشتی بی تردید یکی از موفق ترین رشته های ایران 
در المپیک پاریس و به عبارت بهتر یکی از دو رشــته موفق ما در این بازی ها 
بود. رشته ای که در یک جهش تاریخی با 11+1 سهمیه 8 مدال رنگارنگ صید 
کرد تا یک المپیک فوق العاده را پشت سر بگذارد. موفقیتی که شاید پیش از 
این رقابت ها تا حدودی قابل پیش بینی بود. چه آنکه کشتی به لطف حضور 
علیرضا دبیر در رأس فدراسیون شــرایط فوق العاده ای از منظر لجستیکی و 
پشتیبانی برخوردار است و همه امکانات تا جزئی ترین آنها برای ملی پوشان 
در کمپ بی نظیر تیم های ملی فراهم شده. با این حمایت و توجه بدیهی بود که 
کشتی در پاریس روزهای درخشانی را تجربه کند. از سوی دیگر غیبت روس 
ها به عنوان مدعی اصلی و شماره یک کشتی دنیا نیز مزید بر علت شد تا مسیر 

برای موفقیت کشتی ایران هموارتر باشد.
با وجود این، در میان درخشش چشم نواز کشتی گیران چند نکته خاکستری 
وجود داشت که زیر تلالو و برق مدال های فراوان کمتر به چشم آمد. در کشتی 
آزاد ایران نصیبی از مدال های طلا نبرد و با 3 نقره و یک برنز به کار خود پایان 
داد. نکته غم انگیز ماجرا آنجا بود که ایران 3 فینالیست داشت اما حتی یک نفر 
از آنها نیز نتوانست به طلا چنگ بزند. اگر حسن یزدانی را فاکتور بگیریم که به 
واسطه مصدومیت کتف در فینال حتی قادر به کشتی گرفتن هم نبود، شکست 
امیرحسین زارع و رحمان عموزاد بسیار عجب و تلخ بود. به ویژه اینکه کیفیت 
باخت آنها تلخی این شکست ها را بیشتر و بیشتر کرد. زارع که به قول عادی 
عامل همانند یک آدمک بارانداز خورد و عموزاد که تا فینال حتی یک امتیاز به 

حریفان نداده بود، در مسابقه پایانی تا مازندران فیتیله پیچ شد!
همین دو شکســت بد نقــش کادر فنی را بیــش از پیش به رخ می کشــد 
که نتوانســت در فینال از منظر فنی و حتی روانی دو کشــتی گیر و شــانس 
اصلی طلای خود را خوب کوچ کند. آنچه ســبب شــد تا برخی ار منتقدین با 

آگراندیسمان کردن این دو شکست خواستار تجدیدنظر در کادر فنی کشتی آزاد 
شوند. علیرضا دبیر در یک مصاحبه مفصل درباره کادر فنی تیم های ملی مدعی 
شد که قرارداد کادرهای فنی تیم های ملی کشتی آزاد و فرنگی به پایان رسیده 
و دیگر طرفین به یکدیگر تعهدی ندارند. او حتی اعلام کرد برای ادامه همکاری 
باید مسائل بسیاری را بررسی کرد و حتی کنایه زد که شاید دوستان نخواهند با 
ما ادامه دهند. صحبت های کنایه دار دبیر نشان می دهد او از عملکرد کادر فنی 
به ویژه کشتی آزاد رضایت صددرصدی ندارد. به ویژه اینکه تأکید کرده که نتایج 
کشتی می توانست بهتر از این باشــد. بنابراین احتمال تغییرات در کادر فنی 
کشتی آزاد وجود دارد. از سوی دیگر برخی تحرکات از سوی برخی از کنار مانده 
ها نیز در این روزها به چشم می خورد که با کوبیدن بر طبل نارضایتی تلاش می 
کنند تا مطالبه عمومی برای تغییر کادر فنی تیم ملی را بالا ببرند تا شاید با خالی 
شدن این عرصه جا برای آنها باز شــده و دوباره نوبت به آنها برسد. نفراتی که 
پیش از این امتحان خود را پس داده اند و البته موفق نبوده اند. اگر فدراسیون 
کشتی و شخص علیرضا دبیر برای تغییرات در کادر فنی تیم ملی کشتی آزاد به 
جمع بندی رسیده، باید برای این پست به دنبال یک چهره تازه باشد. چهره ای 
که با حضورش خونی تازه به رگ های کشتی آزاد جاری کند. با امتحان پس 

داده ها و نفرات تکراری هیچ اتفاق تازه ای در کشتی نخواهد افتاد.

کشتیآزادهوایتازهمیخواهد
شکارجدیدپیاسجیانتخابشد

پاری ســن ژرمن مذاکرات اولیه برای جذب آدمولا لوکمن را آغاز کرده است. به گزارش »ورزش 
سه«، جدایی کیلیان امباپه از پاری ســن ژرمن در پنجره نقل و انتقالات تابستانی و پس از پایان 
مهلت قراردادش با این باشگاه به عنوان بازیکن آزاد و پیوســتنش به رئال مادرید باعث شد که 
مدیران باشــگاه فرانســوی به صورت جدی به فکر تقویت خط حمله این تیم باشد و گزینه های 
متفاوتی را در نظر بگیرد. در چند هفته اخیر نام بسیاری از مهاجمان مطرح فوتبال اروپا در کنار نام 
پاری سن ژرمن به گوش رسید و حالا گاتزتا دلو اسپورت خبر داده است که این باشگاه تماس هایی 
با مدیر برنامه های لوکمن داشته و شرایط جذب این بازیکن را از آنها جویا شده است. درخشش 
این بازیکن در ترکیب آتالانتا توجه بسیاری را به خود جلب کرده و انتظار می رود که پی اس جی به 
زودی پیشنهادی رسمی را برای به خدمت گرفتن او به مدیران این باشگاه ارائه کند و منابع نزدیک 

به بازیکن می گویند که او هم تمایل زیادی به حضور در پارک دو پرنس دارد.

هدیهویژهامباپهبهرافائلنادالرسید
کیلیان امباپه پس از اولین بازی با رئال مادرید تصمیــم گرفت پیراهنش را به رافائل نادال اهدا 
کند. به گزارش »ورزش ســه«، رئال مادرید در چارچــوب دیدارهای هفتــه اول از فصل جدید 
رقابت های لالیگا در ورزشگاه خانگی مایورکا روبه روی این تیم به میدان رفت و پس از ۹۰ دقیقه 
تلاش به تساوی 1-1 رضایت داد تا در هفته اول در حد و اندازه مدافع عنوان قهرمانی ظاهر نشده 
باشد. یکی از نکات جالب و مورد توجه این بازی حضور کیلیان امباپه در ترکیب رئال مادرید بود. 
او پس از مدت ها کشمکش و جنجال در پنجره نقل و انتقالات تابستانی امسال از پاری سن ژرمن 
جدا شد به رئال پیوست و یک شنبه شب برای اولین بار در یک دیدار رسمی با پیراهن این تیم به 
میدان رفت، اتفاقی که بسیاری از هواداران این تیم منتنظرش بودند. رافائل نادال، تنیسور مشهور 
و محبوب اسپانیایی، که یکی از هواداران متعصب رئال هم به حساب می آید در ورزشگاه خانگی 
مایوکا حضور داشــت تا بازی این تیم را از نزدیک تماشــا کند و پس از پایان بازی هم به رختکن 
رئال رفت تا با بازیکنان تیم محبوبش دیداری داشته باشد. امباپه هم مدتی را مشغول گفت وگو و 
صحبت با نادال بود و در پایان هم تصمیم گرفت که هدیه ویژه ای برای او در نظر بگیرد و پیراهنش 
از اولین بازی با رئال مادرید را به این تنیسور اهدا کند تا به این شکل به او ادای احترام کرده باشد.

برترینمدافعتاریخلیگبرترازنظرجراردپیکه
جرارد پیکه، مدافع سابق منچستریونایتد، از بازی در کنار ریوفردیناند می گوید. به گزارش »ورزش 
سه«، جرارد پیکه مدافع سابق تیم ملی اســپانیا و بارسلونا که دو سالی اســت از دنیای فوتبال 
خداحافظی کرده است، زمانی که چندان شناخته شده نبود و به عنوان یک مدافع جوان در ترکیب 
یونایتد به میدان می رفت، در چند بازی کنار ریو فردیناند، ســتاره آن روزهای منچستر، به میدان 
رفت. جرارد پیکه و ریو فردیناند از سال ۲۰۰۲ تا ۲۰۰۴ در یونایتد پرستاره فرگوسن هم تیمی بودند 

هرچند تنها 8 بار کنار هم به میدان رفتند.
حالا جرارد پیکه در گفت وگویی با رســانه تاک اسپورت، در واکنش  به سئوال مجری در خصوص 
تأثیر بازی در کنار ریو فردیناند پاسخ داد: »واقعاً چیزهای زیادی از او یاد گرفتم. فردیناند به سبک 
انگلیسی دفاع می کرد. سبک بازی در انگلیس بســیار متفاوت تر از فوتبال اسپانیاست. البته که 
از نظر ســبک بازی من و ریو خیلی شــبیه به هم بودیم. ما هر دو پا به توپ بودیم در حالی که در 
اسپانیا، مدافعان چندان حرکت اضافه ای با توپ انجام نمی دهند.« پیکه عنوان کرد: »زمانی که 
به تیم بزرگســالان یونایتد اضافه شــدم، به طور کامل بازی فردیناند را زیر نظر گرفتم تا از او یاد 
بگیرم. خود ریو فردیناند نیز در آن مقطع مشــاوره های زیادی به من می داد.« او اضافه کرد: »از 
نظر خیلی ها، جان تری برترین مدافع تاریخ لیگ برتر انگلیس است. اما از نظر من اینطور نیست 

و ریو فردیناند بهترین مدافعی است که در لیگ برتر به میدان رفته است.«

مرتضیتبریزیپساز6سالدوریبهذوبآهنبازگشت

ستارهخاموشدرآسمانفوتبالاصفهانمیدرخشد؟
ستاره خاموش فوتبال ایران در ذوب آهن  مرضیهغفاریان
دوباره احیا می شود؟ اگرچه پاسخ صحیح 

به این سئوال تنها در گذر زمان مشخص 
خواهد شد اما اگر به تاریخ فوتبال 

ایران و به ویــژه اصفهان رجوع 
کنیم می بینیم پیش از این، 
بازگشت این قبیل بازیکنان به 
تیم های سابقشــان منجر به 

بازگشــت آنها به دوران اوج خود 
نشده است. 

کم نبوده انــد بازیکنانی مثل مرتضی تبریزی که پس از درخشــش در 
جمع سبزپوشان اصفهانی از این تیم کوچ کرده اند اما این جدایی برای 
 آنها خوش یمن نبوده اســت؛ برای برخی از آنها خروج از درب باشــگاه 
ذوب آهن مصادف شــد با فاصله گرفتن از دوران اوج فوتبالی و بعضی 
دیگر هم اگرچه در کوتاه مدت موفق به تکرار درخشش خود در تیم جدید 
شدند اما پس از طی این دوران گذرا به مرور به محاق رفتند تا جایی که 
این روزها شاید فقط نامی از آنها در خاطره برخی از فوتبالدوستان قدیمی 
باقی مانده باشد. هرچند در این میان ستاره هایی هم بودند که توانستند 
علیرغم جدایی از گاندوها همچنان در آســمان فوتبال ایران در خشان 

باقی مانند اما تعداد آنها به انگشتان یک دست هم نمی رسد.
مرتضی تبریزی اگرچه در اولین فصل حضورش در اســتقلال با 5 گلی 
که برای آبی پوشــان پایتخت زد برترین گلزن ایــن تیم لقب گرفت اما 
این مهاجم آبی پوش از زمین تا آســمان با مهاجم سبزپوشی که در هر 
بازی بوی گل می داد فرق داشــت. تبریزی در لیگ هجدهم و پس از 
شش فصل بازی برای ذوب آهن، تیم اصفهانی را به مقصد تهران ترک 
کرد به این امید که با پوشیدن پیراهن اســتقلال کارنامه فوتبالی خود 
را پربار کند اما در نهایت پس از دو فصل ناکامــی در این تیم به گل گهر 
پیوست تا شاید بار دیگر در جمع شــاگردان قلعه نویی به روزهای اوج 
خود بازگردد. ایــن مهاجم همدانی در لیگ هفدهــم در تیم ذوب آهن 
و تحت هدایت ژنرال با 13 گل زده و 16 پاس گل هم تأثیربســزایی در 
نایب قهرمانی گاندوها داشــت و هم اینکه پس از علی علیپور، مهاجم 
پرسپولیس به عنوان دومین بازیکن تأثیرگذار لیگ شناخته شده 
بود. حضور دوباره تبریزی در جمع شــاگردان امیر و این بار در 
تیم آبی پوش سیرجانی اگرچه با 8 گل و یک پاس گل 
در لیگ بیست و یکم و یک گل در جام حذفی در 
آن فصل و همچنین 5 گل و 5 پاس گل در لیگ 
بیست و دوم نویدبخش بازگشت او به  نسخه 
کارخانه بود؛ اما بازهم با جدایی امیر 
قلعه از گل گهــر و کوچ تبریزی 
به اراک و حضور در جمع 
گردان مجتبی  شــا
این  حســینی، 
مهاجم سابق 
گاندوها که 
هنوز به طور 
کامــل احیا 

نشده بود به ســرخط بازگشت. هرچند اسیر شــدن در بند مصدومیت 
چه در روزهای حضورش در اســتقلال و چه در فصل گذشته در ناکامی 
تبریزی بی تأثیر نبود اما این همه ماجرا نبود؛ تبریزی حتی پیش از آنکه 
در استقلال یا آلومینیوم اراک از ناحیه رباط صلیبی دچار آسیب دیدگی 
شود فاصله بسیارزیادی با مهاجم زهرداری داشت که در لیگ هفدهم 
در خط حمله گاندوها تهدیدی جدی برای دروازه رقبا به شمار می رفت.  
 تبریزی جزو همان ســتاره هایی بود که با دریافت بــرگ رضایتنامه از 
ذوبی ها برای جدایی از جمع سبزپوشان،  پای برگ افول فوتبالی خود 
را امضا زده بود. درست مثل بازیکنانی چون کاوه رضایی، شهاب گردان، 
حمید بوحمدان، محمدرضا عباسی، رشید مظاهری، میلاد فخرالدینی، 
ارســلان مطهری، مهدی مهدی پور، محمد مهدی نژاد، پیام صادقیان، 
محمدرضا حســینی، هادی محمــدی، محمد قاضی، میــلاد جهانی، 

محسن مسلمان و...
اگرچه برخی از این بازیکنان بلافاصله پــس از جدایی از ذوب آهن در 
سراشیبی سقوط نیافتادند اما اکثر قریب به اتفاق آنهایی که پس از کوچ 
از این تیم اصفهانی به تهران، تبریز و یا حتی تیم همشهری ذوب، موفق 
به ادامه روند درخشان خود شده بودند هم در نهایت پس از یکی دو فصل 
درخشش راهی را رفتند که پیش از آنها، هم قطاران هم تیمی شان طی 
کرده بودند. راهی که درنهایت به خاموشــی و فراموشــی این ستاره ها 
منجر می شد. راهی که برخی از آنها را به دلیل کوچ از این شهر به آن شهر و 
پیوستن به تیم های متعدد به مارکوپولوهای فوتبال ایران شهره کرد. اما 
یک چیز بین همه آنها مشترک بود؛ اینکه هرکدام از این ستاره ها وقتی 
از اینجا رانده و از آنجا مانده شدند، وقتی پا به سن گذاشتند و فیلشان یاد 
هندوستان )ذوب آهن( کرد در بازگشت به این هندوستان هرگز موفق 

به تکرار روزهای درخشان فوتبالی خود نشدند.
به حکم آنچه می گویند املای نانوشته غلط ندارد، باید برای نمره دادن به 
املای حضور دوباره مرتضی تبریزی در جمع گاندوها منتظر حضور او در 
ترکیب تیم ربیعی و بازی هایی که قرار است در این فصل برای ذوب آهن 
انجام دهد بمانیم. خدا را چه دیدید شاید مرتضی تبریزی با توجه به قد 
بلند و قدرت سرزنی که دارد و با توجه به تاکتیک ذوبی ها در رسیدن به 
گل از روی ضربات اوت با پرتاب هــای بلند بتواند به  مهره ای تأثیرگذار 
در ذوب ربیعی تبدیل شود، شــاید این مهاجم 33 ساله پس از 6 سال 
جدایی از ذوب آهن بتواند خاطرات خوش حضور 6 ساله خود در این تیم 
اصفهانی را با عملکرد درخشانش در خط حمله گاندوها تکرار کند. شاید 
او برخلاف همتایانش موفق به رکوردشــکنی شود و به اولین ستاره ای 

تبدیل شود که فیلش در بازگشت به هندوستان)ذوب آهن( گل بکارد.

خبر روز

ابرازرضایتمورایسازمدافعتاجیک
سرمربی پرتغالی تیم فوتبال سپاهان قصد دارد در دیدار هفته دوم لیگ برتر نیز از »وحدت هنانوف« 
در ترکیب تیمش استفاده کند. به گزارش »مهر«، پس از پایان فصل بیست و سوم رقابت های لیگ 
برتر، »وحدت هنانــوف« پس از 3 فصل 
حضور در پرسپولیس از این تیم جدا شد 
و به سپاهان پیوست. »ژوزه مورایس« به 
مدافع جدید و تاجیکستانی خود علاقه ای 
ویژه و از عملکرد او در تمرینات نیز رضایت 
دارد. ســپاهان تاکنــون در فصل جدید 
فوتبالی دو دیــدار )اولین بــازی مقابل 
شــباب الاهلی( و چادرملو از این بازیکن 
در قلب خط دفاعی خود اســتفاده کرده 
است. با توجه به برخی از مسائل سیاوش 
یزدانی کماکان دور از تمرینات است و مورایس برای دیدار هفته دوم لیگ برتر نیز از زوج حمد دانشگر 
و وحدت هنانوف در قلب خط دفاعی خود استفاده خواهد کرد. هنانوف در بازی مقابل چادرملو نیز 
عملکرد خوبی داشت و طبق ســایت های آماری پس از کاوه رضایی و محمد کریمی با کسب نمره 
7/۴5 از 1۰ ســومین بازیکن برتر تیمش بود. این بازیکن همچنین عضو ثابت خط دفاعی تیم ملی 

تاجیکستان نیز به شمار می رود.

حریفسپاهانازداورشکایتکرد
باشــگاه چادرملو اردکان از داور بین المللی دیدار با سپاهان به فدراسیون فوتبال شکایت کرده است. به 
گزارش »ورزش سه«، چادرملو اردکان در هفته نخست لیگ برتر مهمان سپاهان بود که با نتیجه 3 بر یک 
این بازی را واگذار کرد. در جریان مسابقه امیر عرب براقی داور وسط یک ضربه پنالتی به سود سپاهان 
اعلام کرد که اعتراض شدید اعضای چادرملو را به همراه داشت. بعد از اظهارات اعضای تیم چادرملو درباره 
اشتباه داور بین المللی مسابقه حالا این باشگاه به طور رسمی از امیر عرب براقی شکایت کرده است. باشگاه 
تازه وارد لیگ برتر با تنظیم شکایت نامه و ارسال آن به سازمان لیگ و فدراسیون فوتبال شکایت خود را از 
امیر عرب براقی به گوش مدیران فوتبال رسانده و نسبت به اعلام پنالتی به سود سپاهان گلایه کرده است.

نمایشکلاسجهانیآزموندرامارات
کارشناس فوتبال امارات از سطح بالای مهاجم تیم ملی ایران در محوطه جریمه حیرت کرد. به گزارش 
»فارس«، »سردار آزمون نشان داد یک بازیکن جهانی اســت«، این اظهارات عید باروت، کارشناس و 
مربی اماراتی در شبکه شارجه در تمجید از مهاجم تیم ملی ایران است. آزمون موفق شد در بازی شباب 
الاهلی با عجمان هر دو گل تیمش را به ثمر برساند و به عنوان بهترین بازیکن زمین انتخاب شد. آزمون ماه 
گذشته با قراردادی 3 ساله از بایرلورکوزن به شباب الاهلی پیوست و با دریافت دستمزد سالیانه ۴ میلیون 
یورو پردرآمدترین فوتبالیست ایران بالاتر از مهدی طارمی شد. کارشناس اماراتی می گوید که »کلاس 
جهانی آزمون« در گل اولش مشخص شد وقتی توپ را به زیبایی با پای چپ مهیا کرد و ضربه نهایی را با 
پای راست زد. سایت اسپورت امارات گزارش می دهد که سردار آزمون شروعی طوفانی با شباب الاهلی 
داشت و او را می توان »شانس اول کسب جایزه آقای گلی لیگ امارات« دانست. این در حالی است که 
طبق اعلام رسانه »KickOff« امارات ســردار آزمون با دبل در دیدار شباب الاهلی با عجمان نام خود را 
در کنار 3 بازیکن ایرانی سابق این تیم یعنی مهرزاد معدنچی، میلاد میداوودی و مهدی قایدی قرار داد. 
لازم به ذکر است که در سال ۲۰17، دو باشگاه دبی و الشباب با الاهلی ادغام شدند و نام باشگاه به شباب 
الاهلی امارات تغییر یافت. مهرزاد معدنچی و میلاد میداوودی سابقه حضور در تیم الاهلی امارات را دارند 

که اکنون جزئی از باشگاه شباب الاهلی است.

مستطیل سبز

قلیزادهزیرذرهبین
لهستانیها

یکی از رســانه های لهســتانی بــه تازگی 
گزارشــی درباره آخرین وضعیت قلی زاده 
منتشــر کرده که واکنش های زیادی نیز از 
سوی هواداران لخ پوزنان به همراه داشته 

است. 
به گــزارش »ورزش ســه«، در این گزارش 
آمده: »قلی زاده ســرانجام در هفدهمین 
بازی با پیراهن لخ پوزنــان در نهایت اولین 
پاس گل خود را ثبت کــرد. در وقت اضافه 
نیمه اول علی این بار در سمت چپ محوطه 
جریمه حریف قرار گرفت و با داشتن توپ 
روی پای چپ بهتر می توانست ضربه بزند. 
به همین ترتیب او یک موقعیت عالی دیگر 
هم ایجاد کرد که شوت مهاجم توسط مدافع 
حریف برگشت داده شد. این بازیکن ایرانی 
در ابتدای نیمه دوم بار دیگر خوش درخشید 
و در دقیقه ۴۹ رادوسلاو موراوسکی را با یک 
بازی عالی در موقعیت بســیار خوبی قرار 
داد، اما ضربه این بازیکن سوئدی از فاصله 
حدودا 13 متری توسط دومینیک هلادون 

به خوبی مهار شد. 
با ادامه نیمه دوم، لخ پوزنــان از نظر بدنی 
ضعیف تر شــد و علی قلی زاده که در حال 
حاضر آمادگی حضور ۹۰ دقیقه ای ندارد در 

دقیقه 6۴ تعویض شد. 
تعویــض او تعجب آور نبود، امــا قبل از آن 
بازیکن ایرانی به اندازه کافی تلاش کرده بود 
تا عملکرد لخ پوزنان مقابل زاگلبیه به عنوان 
بهترین عملکرد 5 هفته اخیر توصیف شود.

امــا عمکرد علی  قلــی زاده کــه گران ترین 
خرید تاریخ باشگاه های لهستانی به شمار 
می رود، تنها مورد توجه رسانه های این کشور 
نیست و هواداران لخ پوزنان هم با وسواس 
خاصی نمایش او را دنبال می کنند و نظرات 
متفاوتی درباره ستاره ایرانی تیم شان دارند. 
هواداران لخ پوزنان به شدت روی عملکرد 
قلی زاده حساس هستند؛ برخی معتقدند 
او باید همین حالا فروخته شــود و برخی 
معتقدند او در حال رسیدن به فرم آیده آل 
است و باشگاه باید همچنان پای او بایستد.

فوتبال جهان

عکس خبر

شوخیبادرخواست
نعمتزاده؛
دکتررضازاده!

درخواست مبینا نعمت زاده پس از کسب 
مدال برنــز المپیک پاریــس از رئیس 
جمهور برای تحصیل در رشته پزشکی با 
واکنش های جالبــی در فضای مجازی 
مواجه شده است. برخی کاربران اعتقاد 
دارند حســین رضازاده هــم با ۲ طلای 

المپیک حق دارد پزشک شود!

سهشنبه۳۰مرداد۱۵/۱۴۰۳صفر۲۰/۱۴۴6آگوست۲۰۲۴/شماره۴۱۵۹



این روزها شرایط محیط زیستی اصفهان در وضعیت مطلوبی قرار ندارد و اگر به همین 
روال پیش برود تا چند سال آینده شهر مناسبی برای زندگی نخواهد بود، اما در حال 

حاضر تنها امید این کلان شهر به درختان و میراث های سبز آن است. 
به گزارش »ایمنا«، آلودگی آب، خاک و هوا از بین رفتن تنوع زیســتی، طبیعت و 
محیط زیست زاییده فعالیت و توسعه شهرها هستند، بر این اساس باید طراحی 
شهری به صورت هنر و دانشی تعریف شود که وقف ارتقای کیفیت محیط کالبدی در 
شهرها شود، آبادانی را سمت وسو ببخشد و شهری زیست پذیرتر را برای شهروندان 
فراهم کند و در عین حال در راستای اهداف توسعه پایدار زیست محیطی باشد. بر 
اساس تحقیقات، توسعه شهری برخی کلان شهرها بر پایه ارزیابی زیست محیطی 
شکل نگرفته و در هیچ یک از شاخص های زیست محیطی توسعه پایدار مورد توجه 
نبوده است، به عنوان مثال وجود صنایع متعدد از عمده مشکلات زیست محیطی 
شهرها است که به دنبال توسعه شــهری پدید آمده اند، به طوری که آلودگی هوا به 
زخم کهنه ای بدل شده است و هر ســاله در پاییز و زمستان سر باز می کند و درد آن 
گلوی تمام شهروندان و موجودات زنده را می فشارد. شهرنشینی همراه با تغییرات 
اقلیمی کمبود آب را تشدید می کند، در بسیاری از شــهرها به دلیل رشد جمعیت، 
مدیریت ناکارآمد آب و اســتفاده صنعتی از منابع آبی، تقاضا برای آب بیش از حد 
شده، درحالی که تغییرات اقلیمی میزان منابع آب را کاهش داده است، بر اساس 
مطالعات، پیش بینی می شود جمعیت شهرنشــین جهان که با کمبود آب مواجه 
است، از ۹۳۳ میلیون نفر در سال ۲۰۱۶، در ســال ۲۰۵۰ به ۱.۶۹۳ تا ۲.۳۷ میلیارد 
نفر افزایش پیدا کند و به طور تقریبی نیمی از شهرهای بزرگ جهان در مناطق کم آب 
قرار داشته باشند. کلان شهر اصفهان به دلیل دارا بودن اقلیم خشک و نیمه خشک، 
وقوع خشک سالی در سال های اخیر و خشــک بودن رودخانه زاینده رود، سکون 
هوا در نیمی از روزهای سال، تقاضای فزاینده سکونت و فعالیت، گردشگرپذیری، 
توسعه شتابان فیزیکی، وجود صنایع سنگین و معادن در حریم شهر با معضلات 
زیســت محیطی متعددی همچون آلودگی هوا، افت ســطح آب های زیرزمینی، 
فرونشست، کاهش کیفیت آب های سطحی و زیرسطحی و فرسایش خاک روبه رو 
است. مدیریت منابع و مصارف آب دارای اهمیت ویژه ای است و در کنار اقداماتی 
همچون تغییر الگوی کاشت، مدیریت توزیع و مصرف آب فضای سبز، بازچرخانی 
آب و تصفیه فاضلاب های شــهری به منظور اســتفاده برای آبیاری فضاهای سبز 
به عنوان منابع آب پایدار از سیاست های اصلی شهرداری اصفهان در راستای توسعه 

پایدار است.

با مصرف صحیح آب می توانیم آبیاری فضای سبز را انجام دهیم
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شــهرداری اصفهان به خبرنگار»ایمنا« 
می گویــد: همان طور کــه برای تأمیــن آب شــرب در اصفهان با مشــکل مواجه 
 هســتیم، برای تأمین آب مــورد نیاز فضای ســبز نیز با چالش مواجه هســتیم. 
مجتبی حق شناس با بیان اینکه فضای سبز شهر اصفهان سالانه ۶۳ میلیون متر 
مربع آب نیاز دارد، اما آبی که از چاه ها استحصال می شود، تنها ۲۳ میلیون متر مربع 
است، می افزاید: ۹میلیون متر مربع نیز پساب تصفیه شده وارد عرصه می شود که 
بیشتر در کمربندهای سبز استفاده می شــود، به طور تقریبی ۳۲ میلیون متر مربع 
آب نیاز داریم؛ در واقع در حال حاضر نصف آب مورد نیاز بــرای آبیاری را در اختیار 
داریم. وی با بیان اینکه آب کافی برای آبیاری وجود ندارد، اما سازمان فضای سبز 

در این راستا کوتاهی انجام نمی دهد، می گوید: برای رفع مشکل کمبود آب که یکی 
از مشکلات اصلی ورشکستگی محیط زیست است، راهکارهایی وجود دارد، چراکه 
کشــورهای خارجی نیز با کمتر از این میزان، آبیاری را انجام می دهند. حق شناس 
تصریح می کند: با سازمان انرژی اتمی برای اســتفاده از سوپرجاذب های جدید 
قراردادی منعقد شده است، البته سوپرجاذب های قدیم بر پایه سدیم بود و خاک را 
شور می کرد، اما سوپرجاذب جدید بر پایه پتاسیم است و تأثیر منفی بر خاک ندارد، 
بنابراین یکی از روش ها این است که خاک را اصلاح کنیم تا آب را به صورت ثقلی از 
دست ندهیم و در دسترس گیاه باشد. وی با بیان اینکه در حال تکمیل شبکه پساب 
هستیم و راه اندازی تصفیه خانه های تکمیلی در دســتور کار قرار دارد، خاطرنشان 
می کند: معاونت خدمات شهری با سازمان آب منطقه ای مراوداتی انجام داده است 
تا بتوانیم پساب بیشتری را تحویل بگیریم )۴۰۰ لیتر بر ثانیه(، استفاده مستقیم از 
پساب از کلکتورهای داخل شهر و استفاده از تصفیه خانه های لوکال را مد نظر قرار 
دادیم تا در محلات تصفیه خانه هایی راه اندازی کنیم که بو و مشکلات زیست محیطی 
ندارد و بتوانیم همــان محله را آبیاری کنیم. مدیرعامل ســازمان پارک ها و فضای 
سبز شهرداری اصفهان با بیان اینکه ظرفیت دیگری که کشورهای خارجی استفاده 
می کنند، هوشمندسازی فضای سبز است، تأکید می کند: حجم زیادی از آب در شهر 
ما پرت می شود، از این رو شاید اگر آب را درست مصرف کنیم، همین آب نیز نیاز آبی 
را صددرصد تأمین می کند، اما به علت اینکه کارگر ما آبیاری درستی انجام نمی دهد و 
ترکیدگی های لوله بسیار رخ می دهد، این مشکلات را داریم. حق شناس با بیان اینکه 

در حال حاضر در دو قسمت از شهر اصفهان آبیاری هوشمند را آغاز کردیم، تصریح 
می کند: محور چهارباغ و باغ گل ها تا شب عید به صورت هوشمند آبیاری می شود. 
وی با اشاره به اینکه آبیاری هوشمند چند فایده دارد، می افزاید: راندمان مصرف آب را 
بالا می برد و خطاهای انسانی و نیروی کارگری را کاهش می دهد، این اقدام می تواند 
تأثیرگذار باشد تا با آبی که در اختیار داریم بتوانیم فضای سبز را آبیاری کنیم، تلاش 
می کنیم با چنگ و دندان فضای سبز شــهر را نگهداری کنیم تا هیچ گاه ورشکسته 
نشود. مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری اصفهان با تأکید بر اینکه 
مدیریت شهری اصفهان برای حفظ میراث سبز این شهر تلاش می کند، می گوید: 
دمای هوا بسیار بالا است، گرمای بی سابقه در شهر اصفهان تجربه می کنیم، درخت 
چنار مخصوص مناطق خنک و معتدل است به همین خاطر گیاه وقتی احساس 
تنش می کند، خزان را ایجاد می کند و سطح تعرق را کاهش می دهد تا خودش را 

حفظ کند.

لزوم استفاده از جامعه نخبگان برای حفظ فضای سبز اصفهان
علی نیکبخت، دانشیار دانشگاه صنعتی اصفهان در گفت وگو با »ایمنا« اظهار می کند: 
شهر اصفهان از لحاظ محیط زیستی ورشکسته شده است، ریزگردها، وضعیت بغرنج 
رودخانه زاینده رود، فرونشســت زمین و وضعیت نامناســب درختان سطح شهر از 
علائم ورشکســتگی اکولوژیک اســت. وی با بیان اینکه بعضی دلایــل این رخداد، 
جهانی است و تنها مختص کشور ما نیست، می افزاید: افزایش دمایی که این روزها 

شاهد هستیم، به موج های گرمایی معروف است و نمی گذارد موجودات زنده خود 
را بازیابی کنند، درختان و فضای ســبز و پرنده ها به شدت از این اتفاق متأثر شده اند، 
این گرما به دلیل فعالیت های انسانی و مصرف بالای سوخت است. معاون پژوهشی 
دانشکده کشاورزی دانشگاه صنعتی اصفهان با بیان اینکه قسمت دیگر مربوط به دلایل 
منطقه ای است، می گوید: چند اتفاق خیلی بد برای شهر ما در دو دهه گذشته افتاده 
که یکی از بدترین آنها خشک شدن رودخانه زاینده رود است؛ خشک شدن زاینده رود 
که یک رودخانه دائمی چند هزار ساله بود، موجب شد که تمدن پایین دست رودخانه 
به صورت کامل نابود شود؛ این تمدن شــامل اصفهان، کاشان، یزد و کرمان می شود، 
امیدوارم شرایطی ایجاد شــود که دید قومیتی از بین برود و توســعه و بارگذاری بر 

زاینده رود حذف و رودخانه زاینده رود دوباره زنده شود. 
نیکبخت با بیان اینکه بحث ما فلات مرکزی ایران اســت که به تبع آن کمبود منابع 
آب به شدت فضای ســبز را تحت تأثیر قرار داده است، ادامه می دهد: شرق اصفهان 
که کشاورزی انجام می شده و تالاب گاوخونی یک پهنه اکولوژیک بود، محل موازنه 
اکولوژیک میان فلات مرکزی ایران و کویر بود که شرایط را تعدیل می کرد، اما این را 
طی ۲۰ ســال حذف کردیم، به همین دلیل در حال حاضر دخل و خرج اکولوژیک ما 
جور در نمی آید. وی تصریح می کند: نکته بعدی بارگذاری زیاد صنایع و صنعتی شدن 
استان اصفهان و شهر اصفهان است؛ بسیاری از شرکت ها الزامات زیست محیطی را 
رعایت نمی کنند، حتی به نظر می آید در بعضی موارد محیط زیست توانایی مقابله با آنها 
را ندارد. دانشیار دانشگاه صنعتی اصفهان با بیان اینکه قسمتی از این اتفاق مربوط به 
سیاست گذاری ها است، خاطرنشان می کند: کشورهای بزرگ دنیا بر این قضیه بسیار 
کار کردند، شــاید فکر کنیم جایی همچون آمریکا و کانادا مشکلات زیست محیطی 
ندارند، اما آتش سوزی های گســترده در اثر تغییر اقلیم است ولی برنامه ریزی های 
خاصی انجام می دهند. نیکبخت با بیان اینکه در کشور نیازمند وزارت خانه تغییر اقلیم 
هستیم تا سیاست گذاری تغییر اقلیم در کشور پایه گذاری شود، می گوید: در بسیاری 
از کشورها که آسیب کمتری از این رخداد دیدند، این وزارت خانه وجود دارد و در سطوح 
بالای مدیریتی بررسی می کنند، در حالی که ما در کشور توانایی مقابله با یک نیروگاه 
را نداریم. وی با تأکید بر اینکه هرکس در استان مسئولیت دارد باید بحث جاری شدن 
دائمی رودخانه زاینده رود را در دســتور کار خود قرار دهد، می افزاید: این قضیه بحث 
زیبایی و توریسم نیست، مســئله زنده ماندن فلات مرکزی ایران است، زاینده رود 
باید بازگردد تا موازنه اکولوژیک در کویــر مرکزی ایران اتفاق بیفتد. وی با بیان اینکه 
شهرداری اصفهان یک سری کارها را آغاز کرده که بسیار خوب است، اما باید بیشتر شود، 
تصریح می کند: باید از ظرفیت شرکت های دانش بنیان و نخبگان شهر استفاده شود، 
فضای سبز اصفهان تنها دارایی باقیمانده این شهر است، اگر نتوانیم برای فضای سبز 
اصفهان سرمایه گذاری کنیم تا سه سال آینده باید ۱۰۰ هزار درخت در شهر قطع کنیم. 
نیکبخت خاطرنشان می کند: تمام درختان خیابان های اصلی شهر تحت تنش قرار 
دارند، لازم است که جامعه نخبگانی پای کار بیایند و شهرداری حمایت و سرمایه گذاری 
انجام دهد تا فضای سبز را نجات دهند؛ در غیر این صورت اصفهان به یک شهر کویری 

تبدیل می شود و قابلیت زندگی کردن ندارد. 
به گزارش ایمنا، به عقیده کارشناســان این مشــکلات شــهر اصفهان را در آســتانه 
ورشکستگی محیط زیستی قرار داده و فضای سبز تنها امید این کلان شهر آلوده برای 
حفظ مؤلفه های زیست پذیری است، از این رو تلاش برای حفظ فضای سبز شهری 

همت دو چندان مسئولان امر را می طلبد.

رئیــس کمیســیون اقتصــادی، ســرمایه گذاری و 
گردشگری شورای اسلامی شهر اصفهان گفت: رکود 
فعلی در صنعت ساختمان مقطعی است و به موازات 
رونق شرایط اقتصادی، ساخت وساز در حوزه مسکن 
نیز رونق می گیرد. عباس حاج رسولی ها در گفت وگو 
با »ایمنا« با اشــاره به تمدید بسته تشــویقی مالی 
ساخت وســاز برای رونق این صنعت در شهر اصفهان 
اظهار کرد: در راستای مساعدت به شهروندان متقاضی 
مجوزهای ســاختمانی از جمله پروانه ســاختمانی، 
پایان کار و نبود خلاف که در تیر ســال جاری موفق به 

استفاده از بســته تشویقی نقدی نشــده اند، فرصت 
دارند برای بهره منــدی از تخفیف ۳۵ درصد پرداخت 
نقدی تا پایان مرداد ســال جاری استفاده کنند. وی 
افزود: سایر شرایط متنوع شامل تقسیط و تهاتر ملکی و 
مصالح نیز تا پایان شهریور سال جاری برای شهروندان 
قابل اســتفاده است. رئیس کمیســیون اقتصادی، 
ســرمایه گذاری و گردشگری شــورای اسلامی شهر 
اصفهان با اشاره به موارد در نظر گرفته شده برای گروه 
پایان کار و گواهی عدم خلاف )پرداخت نقدی( در بسته 
تشویقی مالی ۱۴۰۳ شهرداری اصفهان گفت: در این 
بخش نیز پرداخت ۱۰۰ درصد نقد با ۳۵ درصد تخفیف 
مهلت تا پایان مــرداد ۱۴۰۳ تمدید شــد و پرداخت 
به صــورت ۱۰۰ درصد نقد با ۲۰ درصــد تخفیف )بدین 
ترتیب که ۵۰ درصد نقد و ۵۰ درصد طی سه ماه متوالی( 

همچون گذشته برقرار است. حاج رسولی ها ادامه داد: 
شرایط در نظر گرفته شده برای گروه پایان کار و گواهی 
عدم خلاف و پرداخت به صورت نسیه )تقسیط( شامل 
پرداخت ۳۰ درصد نقد و باقیمانده طی ۶ قسط ماهانه، 
پرداخت ۴۰ درصد نقد و باقیمانده طی 8 قسط ماهانه 
و پرداخــت ۵۰ درصد نقد و باقیمانده طی ۱۲ قســط 
ماهانه است. وی با بیان اینکه تلاش شده است نوبت 
بازدید برای صدور پروانه سه تا چهارروزه باشد تا این 
فرایند تسهیل و در کمترین زمان ممکن انجام شود، 
خاطرنشان کرد: به مدیران مناطق پانزده گانه شهرداری 
اصفهان توصیه شده که در تسهیل فرایند صدور پروانه 
اهتمام بیشتری داشته باشــند تا سرمایه گذاران این 
حوزه رغبت بیشــتری برای سرمایه گذاری در صنعت 

ساخت وساز داشته باشند.

 رئیس کمیسیون اقتصادی شورای شهر اصفهان:

صنعت ساختمان از رکود خارج می شود

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری اصفهان خبرداد

 جانمایی ۷ محل اسکان موقت زائران کربلا در پایانه
کاوه اصفهان

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری اصفهان گفت: هفت محل اسکان موقت ویژه 
زائران کربلا در پایانه کاوه اصفهان جانمایی شده است.

ابوالفضل توکلی در گفت وگو با »ایمنا« با بیان اینکه این روزها حال و هوای پایانه کاوه اصفهان رنگ 
و بوی اربعین به خود گرفته اســت، اظهار کرد: با توجه به اینکه پایانه مسافربری کاوه محل اعزام 
زائران کربلا از برخی از استان های هم جوار و اتباع امور خارجی کشورهای همسایه است، لذا هفت 
محل اسکان موقت برای استراحت و پذیرایی از زائران در پایانه کاوه جانمایی شده است که تا پایان 

مراسم ویژه اربعین پا برجا است.
وی افزود: همچنین در این راســتا نیز نصب بنرهای راهنمای زائر به ســه زبان، ایستگاه های میز 
خدمت، پلیس و استقرار پست بانک به منظور تهیه ارز مورد نیاز مصوب ویژه زائران اربعین مستقر 
شده است. مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری اصفهان تصریح کرد: در این پایانه 
ضمن آیین بدرقه به زائران ســفر پیاده روی اربعین که از پایانه های مســافربری کاوه به مرزهای 
ورودی عراق اعزام می شوند هدایای فرهنگی شامل دو کتابچه با عنوان »به یاد تو، راهی اربعین« 
و »یار سلامت در پیاده روی اربعین« اهدا می شــود که تا کنون ۱۰ هزار جلد کتاب تهیه و بین زائران 
توزیع خواهد شــد. وی ادامه داد: همچنین پنج موکب با مشارکت شرکت های مسافربری، به نام 
موکب های سیدالشــهدا)ع(، بین الحرمین یک و دو، حضرت ابوالفضل )ع( و امام رضا)ع( برای 
پذیرایی از زائران کربلا در محل ورودی سکوهای مســافر پایانه کاوه ایجاد شده است که به صورت 
صلواتی از مســافران و زائران پذیرایی می کند. توکلی گفت: هر روز شاهد حرکت روز افزون زائران 
اربعین از پایانه ها به ویژه پایانه مسافربری کاوه به سمت مرزهای مهران، خسروی، شلمچه و چذابه 

از مبدا اصفهان هستیم.
گفتنی اســت، پایانــه مســافربری کاوه با همــکاری اداره کل راهــداری و حمل ونقــل جاده ای 
 اســتان اصفهان و حمایت ســتاد اربعیــن و کمیتــه حمل ونقل، بــرای ارائه خدمات بــه زائران 

پیش بینی شده است.

مدیر منطقه ۱۰ شهرداری اصفهان:

 محله کم برخوردار گرکان با   احداث خیابان و فضای سبز 
در مسیر توسعه است

مدیر منطقه ۱۰ شهرداری اصفهان از احداث خیابان و فضای سبز در محله گرکان خبر داد و گفت: با 
اجرای این پروژه ها محله گرکان در مسیر توســعه قرار می گیرد. محمد صیرفی نژاد در گفت وگو با 
»ایمنا« با اشاره به محله گرکان اظهار کرد: گرکان یکی از محله های قدیمی و کم برخوردار منطقه ۱۰ 
شهرداری اصفهان بوده که نیازمند اقدامات ویژه ای برای ارتقای کیفیت زندگی در این منطقه است. 
وی با بیان اینکه شــهرداری منطقه ۱۰ اصفهان دو پروژه مهم شامل احداث خیابان و فضای سبز را 
در محله گرکان در دستور کار قرار داده است، افزود: خیابان گرکان از ابتدای بلوار اردستانی، ورودی 
خیابان شیخ طوسی شرقی، به طول ۵۰۰ متر و عرض ۳۶ متر با هزینه ای بالغ بر ۲۰ میلیارد تومان در 
حال احداث است، همچنین در مجاورت این خیابان، پروژه احداث فضای سبزی به مساحت۴۰۰۰ 
متر مربع در حال پیگیری اســت. مدیر منطقه ۱۰ شهرداری اصفهان با اشــاره به نبود فضای سبز 
مناسب در گرکان گفت: برای این پارک، امکانات ویژه ای نظیر محل بازی کودکان و فضای مناسب 
برای حرکت درمانی در نظر گرفته ایم، همچنین تأمین امنیت و نورپردازی در این فضای سبز از جمله 
اولویت های ما خواهد بود. صیرفی نژاد خاطرنشان کرد: پیش از این، اهالی گرکان برای دسترسی به 
محله باید از خیابان میثم عبور می کردند، اما با احداث خیابان جدید، دسترسی به این محله تسهیل 

شده و ارزش افزوده ای برای ساکنان به همراه خواهد داشت.

خبر روزاخبار

 مدیر نگهداری و تعمیرات ابنیه فنی 
شهرداری اصفهان خبر داد

استانداردسازی و 
تمدید ادواری آسانسور 
پارکینگ های مناطق 

شهرداری اصفهان
مدیر نگهداری و تعمیــرات ابنیه فنی معاونت 
عمران شهری شــهرداری اصفهان با اشاره به 
استانداردســازی و تمدید ادواری آسانســور 
پارکینگ های مناطق شهرداری این کلان شهر 
گفــت: این اقــدام علاوه بــر تأمیــن ایمنی 
اســتفاده کنندگان موجب افزایش طول عمر 
تجهیزات آسانسور شده است و میزان خرابی 
و خاموشی های آن را کاهش می دهد. مسعود 
توکلی پــور در گفت وگو با »ایمنــا« اظهار کرد: 
استفاده از قطعات و تجهیزات و سیستم های 
اســتاندارد علاوه بر حفظ دارایی های فیزیکی 
سازمان، میزان خرابی ها و هزینه های سنگین 
تعمیرات را نیز کاهش می دهد، همچنین این 
اقدام موجب اطمینان خاطر استفاده کنندگان 
در خصــوص موضوعات ایمنــی و امنیت آنها 
می شود. وی با اشــاره به محدودیت فعالیت 
آسانسورهای بازپرسی نشده که شناسه ملی 
آسانسور از ســوی اداره کل استاندارد اصفهان 
دریافــت نکرده اند، افزود: تأکیــد فرمانداری 
اصفهــان مبنــی بر لــزوم استانداردســازی 
آسانســورها، مدیریت مذکــور ضمن نظارت 
بر حســن انجام نگهداری پیشگیرانه و انجام 
تعمیرات جزئی آسانســورهای پارکینگ ها، 
اقدام به شناسایی تهیه طرح و برآورد و نظارت 
بر فراینــد استانداردســازی آسانســورهای 
پارکینگ های مناطق اســت. مدیر نگهداری 
و تعمیرات ابنیه فنی معاونت عمران شــهری 
شهرداری اصفهان با بیان اینکه دریافت گواهی 
اســتاندارد آسانســور ضروری اســت گفت: 
عملیات اجرایی این مهــم با همکاری مناطق 
یک، ۳، ۴، ۵، ۷ شهرداری اصفهان ضمن آغاز 
فرایند قانونی انتخاب پیمانکاران ذی صلاح و 
مورد تأیید سندیکای صنایع آسانسور و پله برقی 
برای افزایش کیفیت در ارائه خدمات و افزایش 
 سطح ایمنی تعداد ۱۶ دســتگاه آسانسور در

 ۱۵ باب پارکینگ آغاز شده است.

مدیر شهرسازی الکترونیک شهرداری اصفهان گفت: وضعیت ساخت وساز با توجه به ارائه بسته های تشویقی برای بافت فرسوده از رکود خارج شده است و طبق آمارها، رشد 
صدور پروانه ۱۳ درصدی را تجربه کرده ایم. امیرحسین مزروعی در گفت وگو با »ایمنا« با اشاره به عملکرد معاونت شهرسازی و معماری شهرداری اصفهان در این  باره افزود: 
به علت رکودی و افزایش قیمت تمام شده در حوزه ساخت مسکن که در کشور وجود داشت، با توجه به اینکه شهرداری نمی تواند به صورت مستقیم در این زمینه ورود کند، تصمیم 
بر این شد که با تعریف و تدوین بسته های تشویقی در چارچوب ارائه مشوق های ساخت وساز برای رفع این مشکل اقدام شود. وی با اشاره به غیرحضوری شدن خدمات ارائه و 
صدور پروانه و ساخت وساز شهرداری افزود: با توجه به اقدامات صورت گرفته و طبق آمار صدور پروانه ساختمانی در سال ۱۴۰۱ با ۱8۳ و ۱۴۰۲ با ۱۷۱ مورد و در قیاس با مدت مشابه 
سال های قبل، آمار صدور پروانه ساختمانی در بافت فرسوده با ۱۹۳ مورد، در سال ۱۴۰۳ به رشد ۱۳ درصدی در صدور پروانه رسیده است. مدیر شهرسازی الکترونیک شهرداری 
اصفهان ادامه داد: هم اکنون آمار صدور پروانه در بعضی مناطق از بافت فرسوده به حدود ۱۴۳ درصد در منطقه ۹ و ۱۱۴ درصد در منطقه ۱۳ نیز می رسد که همین امر اهمیت ارائه 
مشوق های ساخت وساز در اصفهان را نشان می دهد. مزروعی با بیان اینکه هدف گذاری شهرسازی الکترونیک در راستای تأمین حداکثری ارائه خدمات غیرحضوری در حال 

محقق شدن است، خاطرنشان کرد: این فرایند همچنان ادامه خواهد داشت و تلاش می کنیم تا آمار صدور پروانه به صورت غیرحضوری را به حداکثر برسانیم.

 رشد ۱۳ درصدی صدور پروانه ساخت وساز در بافت فرسوده اصفهان

 مراسم گرامیداشت 
شهید مدافع حرم 
احمدرضا افشاری

مراســم گرامیداشــت ســرهنگ 
پاسدار شهید مدافع حرم احمدرضا 
افشــاری صبح دیروز در گلستان 

شهدای اصفهان برگزار شد.

عکس خبر

عکس: ایمنا

سه شنبه  ۳۰ مرداد ۱۴۰۳ / ۱۵ صفر ۱۴۴۶ / ۲۰ آگوست  ۲۰۲۴ / شماره ۴۱۵۹

بررسیراهکارهاینجاتاصفهانازورشکستگیزیستمحیطی

وقتی درخت ها منجی می شوند!
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رئیس دانشــگاه آزاد اســامی استان  پریا پارسا
اصفهان به میان خبرنگاران آمد تا از آنها 
بخواهد همراه و همیار دانشــگاه باشــند و بــه ویژه در موضــوع »هدایت 
تحصیلی« در آستانه بازگشــایی دانشگاه ها، اطاع رســانی کنند. هدایت 
تحصیلی ای که در این دانشــگاه به صورت رایگان انجام  می شــود. »پیام 
نجفی« در همان ابتدای صحبت هــای خود گفت که در انتخاب رشــته به 
دانشجویان کمک خواهیم کرد و تأکید ما این است که دانشجوها در انتخاب 
رشــته ظرفیت رشــته های اثربخش در جامعه را مدنظر قرار بدهند، تنوع 

رشته ها را در نظر بگیرند و انتخاب رشته درستی داشته باشند. 
درواقع کلیدواژه صحبت های رئیس دانشگاه آزاد اصفهان)خوراسگان( در 
این نشست خبری، تکرار و تأکید بر روی این موضوع بود که کشور به سمتی 
پیش رفته و می رود که در زمینه کمبود دانشــجو در برخی رشــته ها، دچار 
بحران شده و این بحران حادتر هم خواهدشد اگر چاره ای اندیشیده نشود. 
نجفی در این باره گفت: »در طرح پویش دانشــگاه خوراسگان، شرکتی به 
ما اطاع داد که به 40 نفــر متخصص علوم دامی نیــاز دارد، اما ما بیش از 
6 نفر نتوانســتیم معرفی کنیم، چون دانشجوی بیشــتری نداشتیم. رشته 
علوم دامی فقط در دانشگاه آزاد اسامی استان اصفهان و دانشگاه صنعتی 
اصفهان ارائه می شــود و تعداد کمی متقاضی دارد در حالــی که از ظرفیت 
شغلی خوبی در اصفهان برخوردار است، زیرا اصفهان یکی از قطب های کشور 
در حوزه علوم دامی چون تولید لبنیات و غیره اســت و دچار کمبود نیروی 

متخصص است.«
 سخنان رئیس دانشگاه آزاد اسامی اصفهان با ذکر یک مثال در باب اهمیت 
مشاوره صحیح و انتخاب درست رشــته، ادامه پیدا کرد: »چندسال پیش 
برای انتخاب رشته به فردی رشته فضای سبز را پیشنهاد دادم و او چندوقت 
قبل به بنده گفت که آن روز با اکراه و کمی رودربایستی این رشته را انتخاب 
کرده، اما امروز متوجه شده که در حوزه شغلی اش رقیب ندارد و پیشنهادات 
زیادی برای کار دارد. متأسفانه انتخاب رشــته درست و متناسب با عایق و 

ظرفیت های شغلی فرهنگ سازی نشده است.« 
نجفی اضافه کرد:»کشور ما هنوز در مسیر صنعتی شدن است اما تقاضا برای 
رشته های مهندسی متالورژی، مهندســی عمران، مهندسی برق و مهندسی 
مکانیک کم بوده و شاید در ســال های بعد مجبور به وارد کردن مهندس از 

خارج از کشور شویم. در دانشگاه ما، رشته مرمت آثار باستانی ارائه می شود 
که از آن استقبال کمی می شود، در حالی که اصفهان شهر آثار باستانی است. 
ما رشــته هایی چون زبان فرانســه نیز داریم و در این رشــته ها نیز دانشجو 
می پذیریم. همچنان در مورد رشــته زبان و ادبیات فارسی نیاز به دانشجو و 
محقق داریم و این رشته تنها دانشگاه آزاد خوراسگان و دانشگاه اصفهان ارائه 
می شود. رشــته هایی چون بورس، گمرک، مدیریت بیمه، مدیریت کسب و 
کار، گیاهان دارویی، شیات، کارگردانی، انیمیشن و علوم قضایی رشته هایی 
هســتند که فضای اشــتغال در بخش خصوصی را دارند و جوانــان از اینها 
غافل هستند. این رشته ها در دانشــگاه ما ارائه می شود. در رشته هایی چون 
مهندسی نفت و مهندســی معدن نیز ما با کمبود متخصص مواجه هستیم. 
شرکت های خصوصی در حوزه معدن به ما مراجعه کرده و برای بحث اکتشاف 

تقاضای نیروی متخصص دارند و حتی سقف حقوقی نیز قرار نمی دهند.«
اما چرا شرایط دانشگاه و دانشجویان ما به چنین وضعیتی مبتا شده؟ جدا 
از وضعیت بازار کار، رئیس دانشــگاه آزاد اصفهان گفت شاید دستی در کار 
است که ذائقه ها عوض شود اما خب این موضوع را هم باید مدنظر قرار داد 
که نسل دانشجوی ما کم شده است و دانشجوها باید یاد بگیرند که در حین 
تحصیل در دانشــگاه کار هم بکنند و کار یاد بگیرند و در این مسیر، آموزش 

و پرورش هم باید رســالت خود را انجام دهد: »در تربیت نیروی انســانی، 
آموزش و پرورش باید رسالت خود را در هدایت تحصیلی انجام دهد و رسانه 
و دانشگاه نیز مسئولیت دیگری در این راستا دارند، ممکن است تا چند سال 
آینده مجبور به واردات متخصص شویم. دانشجویان در دوره تحصیل باید کار 

کنند و ما در طرح پویش این مسئله را در اولویت قرار داده ایم.«
 طرح پویشــی که نجفی به آن اشــاره می کند، »مســیری برای اشــتغال 
دانش محور« اســت. طرحی که در راســتای تقویت توانمندی و کارورزی 
 دانشــجویان در ارتباط با صنعت اســت و مزایای مختلفــی دارد از جمله: 
»بهره گیری دانشــجویان از فرصت های شــغلی شناســایی شده توسط 
دانشــگاه، امکان جذب و اســتخدام دانشــجویان در صنایع و مؤسسات، 
استفاده از طرح بورسیه تحصیلی برای پرداخت شهریه، استفاده از خدمات 

بیمه ای در صورت موافقت صنعت.«
در زمینه تعامات با ســایر دانشــگاه ها نیــز نجفی گفت که دانشــگاه آزاد 
خوراسگان در سطح جهانی تعامات و توافقات خوبی داشته و خواهد داشت 
و در بین دانشگاه های آزاد بر اســاس کیفیت آموزش، تعداد دانشجویان و 

درآمدهای غیر شهریه ای و حوزه فناوری، رتبه ویژه ای را کسب کرده  است.
او این نکتــه را هم اضافــه کرد که ایــن دانشــگاه در بعضــی رنکینگ ها 

اصاً شــرکت نکرده و تصمیم این بوده که در خصوص شــرکت در 
رتبه بندی ها، بازتعریفی داشته باشند. اما در مجموع تعامات خوبی دارند، 

به لحاظ چاپ مقالات در مجات خارجی وضعیــت خیلی خوبی دارند و از 
لحاظ فناوری و نوآوری هم سرآمد هستند. 
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معاون اجتماعی سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری اصفهان گفت: 
شهرداری اصفهان نسبت به نصب 100 تابلوی سه زبانه با محوریت فرهنگ سازی 

در حوزه پسماند و رعایت بهداشت فردی شهر کربا اقدام کرده است.
روح ا... فرشــاد فرد در گفت وگو با »مهر« بــا بیان اینکه معاونــت اجتماعی و 
مشارکت های مردمی شهرداری اصفهان با هدف ترویج فرهنگ شهروندی در ایام 
سفر زیارتی اربعین در محل پنج پایانه مسافر بری کاوه، جی، صمدیه، زاینده رود 
و صفه مجموعه گالری هایی را برپا کرده است، اظهار کرد: این گالری ها با موضوع 
آداب ســفر اربعین و جمات کوتاه معنوی در قالب 50 تابلــو در ابعاد مختلف با 

همکاری سازمان پایانه های شهرداری اصفهان نصب شده است.
وی افزود: در سفر معنوی اربعین مســئله رعایت بهداشت فردی و کاهش زباله 
و پسماند و همچنین رعایت نکات بهداشــتی در فضاهای عمومی همیشه مورد 
تأکید اســت و اداره توسعه شهروندی امســال از طریق نصب تابلوها برای همه 
زائران فرهنگ سازی در این زمینه را انجام داده است. معاون اجتماعی سازمان 
فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری اصفهان با اشاره به تهیه و انتشار کتابچه 
سامت توسط اداره توسعه فرهنگ سامت که با همکاری اداره شهروندی انجام 
گرفته، بیان کرد: این کتابچه در تیراژ 2000 نســخه بین زائران اربعین در پایانه ها 
توزیع می شود.وی گفت: موضوعات کتاب شامل برنامه ریزی برای پیاده روی، 
تغذیه در طول سفر، مصرف آب و نوشیدنی ها، تدابیر قبل و حین سفر، گرمازدگی، 
التهاب پوستی و عرق سوزی، پیشگیری و درمان تاول کف پا، دیابت، بیماری های 
حاد تنفسی، سامت روانی و معنوی در سفر اربعین، اربعین بدون پسماند، تدابیر 
بازگشت از سفر و … است. فرشاد فرد افزود: از روز 2۹ مرداد ماه فضاسازی شهری 
نیز با محوریت مسیرهای پیاده روی جاماندگان از طریق نصب 150 طرح بر روی 
سازه های بتنی در سطح شهر اصفهان با تم مناسبتی پیاده روی اربعین توسط اداره 

توسعه فرهنگ شهروندی انجام می شود.
وی در خصوص برنامه های فرهنگی و خدماتی شهرداری از اصفهان تا کربا نیز 
ابراز کرد: براساس امضای توافقنامه بین شهرداری اصفهان و شهرداری کربا به 

منظور همکاری در حوزه فرهنگی، خدماتی و رفاهی ویژه زائران، ســتاد اربعین 
شــهرداری اصفهان فعالیت های فرهنگی و خدماتی و رفاهی خود را در این ایام 
ویژه زائران ارائه می کند. معاون اجتماعی سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی 
شهرداری اصفهان تصریح کرد: برپایی غرفه های فرهنگی در مرز چزابه در مسیر 
زائران، نصب بنرها و تابلوهای فرهنگ شهروندی، تصاویر شهدای اصفهان، ارسال 
تجهیزات تخصصی خدمات شهری جهت نظافت و آبرسانی، اعزام نیروی انسانی 
و...از جمله برنامه های ستاد اربعین شهرداری اصفهان در این ایام از اصفهان تا 

کربا می باشد که سال گذشته نیز این برنامه ها اجرا شد.
وی ادامه داد: همچنین اداره توسعه فرهنگ شهروندی در ایام اربعین حسینی 
نسبت به تهیه و نصب 100 تابلوی سه زبانه )فارسی، عربی، انگلیسی( با محوریت 
فرهنگ سازی در حوزه پسماند و رعایت بهداشت فردی و نظافت فضاهای شهری 

به مدت 10 روز در شهر کربا اقدام کرده است.

رئیس سازمان نوسازی توسعه و تجهیز مدارس کشور با بیان اینکه مهاجرت 
پدیده ای اســت که مدرسه ســازی را آزار می دهد، گفت: بر اســاس قوانین 
موجود، در صورت ساخت 200 واحد مسکونی و بیشــتر، باید سرانه فضای 
آموزشی نیز تأمین شــود در غیر اینصورت احتمال دو شیفته شدن مدارس 

چنین مناطقی وجود دارد، اما مدارس سه شیفته نداریم.
حمیدرضا خان محمدی در گفت وگو با »ایسنا«، درباره علت دوشیفت شدن 
مدارس برخی مناطق افــزود: بهره بردار در حوزه مدرسه ســازی خود وزارت 
آموزش و پرورش اســت که تعداد مدارس دوشــیفته را مشخص می کند، 
اما باید به ســمتی حرکت کنیم که همه دانش آموزان در یک شیفت تحصیل 
کنند اما به دلیل تراکم جمعیت، امکان دو شــیفت شدن برخی مدارس نیز 

وجود دارد.
وی با بیان اینکه یکی از دلایل دو شیفته شــدن مدارس »مهاجرت« است 

افزود: در مساکن مهری که در شهرک های بزرگ ساخته می شود پیش بینی 
لازم برای تأمین تعداد کافی فضای آموزشی نمی شود.

رئیس سازمان نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس کشور با بیان اینکه در قانون 
اعام شده در صورت ساخت 200 واحد مســکونی و بیشتر باید سرانه فضای 
آموزشی آن تأمین شود ادامه داد: در صورت تأمین نشدن، امکان دو شیفته 

شدن مدارس وجود دارد اما مدارس سه شیفته نداریم.
خان محمدی با بیان اینکه مهاجرت پدیده ای اســت که مدرسه سازی را آزار 
می دهد گفت: ســالیانه یک میلیون جابه جایی انجام می شــود.  بهارستان 
استان تهران، اســتان البرز، قم، حاشیه شهر مشهد، شــیراز، ارومیه، تبریز 
و اصفهان مهاجرپذیرترین شهرهای کشــور هستند، همچنین 7 نقطه کشور 

مشکاتی دارند که با کمبود مدرسه مواجه هستند.
وی با بیان اینکه مأموریت سازمان، ساخت، توسعه، تجهیز و ترمیم )مقاوم 
سازی( اســت افزود: تأمین اعتبار برعهده ما نیســت و دولت باید منابع را 
 تأمین کند اما اماک مازاد حدوداً 500 ملک است که کارهای آن انجام شده و 
پیش بینی می شود سالیانه حدود 4 تا 8 هزار میلیارد تومان از این محل در 
صورت تمدید قانون ) تا پایان آبان ماه فرصت است( برای تکمیل پروژه های 

نیمه تمام خیرین تأمین اعتبار شود.
رئیس سازمان نوسازی توســعه و تجهیز مدارس کشور با بیان اینکه تعهدات 
خیران و کسانی که برای ساخت مدرسه از مالشان می گذرند از 3000میلیارد 
تومان به حدود 11.4 همت رسیده است، ادامه داد: 33 هزار کاس درس به 

تعداد مدارس کشور افزوده و در اختیار دانش آموزان قرار گرفته است.
خان محمدی با بیان اینکه مقاوم ســازی در برنامه ششــم آنگونه که باید و 
شــاید تخصیص پیدا نکرد اظهار کرد: با حدود 164 مؤسسه خیریه، سازمان 
مردم نهاد در حوزه مدرســه ســازی همکاری می کنیــم. همچنین 15 هزار 
گروه جهادی مدرسه ای، دانش آموزی، طاب و بســیج در حوزه بهسازی و 

شاداب سازی طرح شهید عجمیان ما را یاری می کنند.

معاون اجتماعی سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری اصفهان خبرداد؛

نصب ۱۰۰ تابلوی سه زبانه آموزش شهروندی در کربلای معلی
رئیس سازمان نوسازی توسعه و تجهیز مدارس کشور:

۷ نقطه کشور با کمبود مدرسه مواجه اند

آخرین وضعیت سد زاینده رود؛
۶۹ درصد مخزن سد خالی است

مدیر بهره برداری و نگهداری از تأسیسات سد و نیروگاه های زاینده رود از خالی 
بودن 6۹ درصد مخزن این سد خبرداد.

سید مجتبی موسوی نایینی در گفت وگو با خبرنگار »مهر« با اشاره به آخرین 
وضعیت سد زاینده رود اظهار کرد: ذخیره این سد مخزنی تا 26 مرداد ماه به 

37۹ میلیون مترمکعب رسید.
وی اضافه کرد: هم اینک میزان آب ورودی به ســد 13 متر مکعب بر ثانیه و 

خروجی 2۹ مترمکعب بر ثانیه است.
مدیر بهره برداری و نگهداری از تأسیسات ســد زاینده رود خاطرنشان کرد: از 
ابتدای ســال آبی )یکم مهرماه 1402( تا 26 مرداد 1403، میزان ورودی آب 
به ســد زاینده رود در مجموع ۹74 میلیون مترمکعب بوده است در حالی که 
این سد در مدت مشابه سال گذشــته یک میلیارد و 330 میلیون مترمکعب 

ورودی داشت.

به گفته وی بنا بر آمار موجود، میزان ورودی آب به سد زاینده رود در بازه مشابه 
بلندمدت )54 ساله( نیز یک میلیارد و 312 میلیون مترمکعب بوده است.

موسوی نایینی افزود: مجموع ورودی آب به ســد زاینده رود از ابتدای سال 
آبی تاکنون نسبت به مدت مشابه سال گذشته 27 درصد و در مقایسه با بلند 

مدت مشابه 26 درصد کاهش نشان می دهد.
مدیر بهره برداری و نگهداری از تأسیسات سد زاینده رود ادامه داد: حجم آب 
خروجی از این ســد مخزنی نیز با در نظر گرفتن میزان تبخیر، از ابتدای سال 
آبی تا 26 مردادماه، یک میلیارد و 36 میلیون مترمکعب بوده است در حالی 
که در مدت زمان مشابه سال گذشــته ۹77 میلیون مترمکعب و در بلندمدت 
تا این تاریخ، یک میلیــارد و 254 میلیون مترمکعــب حجم خروجی آب از 

این سد بود.
به گفته موسوی، خروجی از سد زاینده رود در سال آبی کنونی نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته 6 درصد افزایش و در مقایســه با حجم خروجی در بلند 

مدت 17 درصد کاهش داشته است.
مدیر بهره برداری و نگهداری از تأسیســات ســد و نیروگاه هــای زاینده رود 

خاطرنشان کرد: ذخیره ســد زاینده رود سال گذشــته در چنین روزی 526 
میلیون مترمکعب و در بلند مدت در این تاریخ، 814 میلیون مترمکعب بوده و 
بر همین اساس ذخیره کنونی سد زاینده رود در مقایسه با مدت مشابه سال 

گذشته 28 درصد و نسبت به بلند مدت 53 درصد کاهش دارد.
موســوی نایینی ابراز کرد: هم اکنــون 31 درصد از ظرفیت ســد زاینده رود 

پُرشدگی دارد و 6۹ درصد مخزن این سد خالی است.
به گزارش »مهر«، میانگین بارشی ایستگاه کوهرنگ سرچشمه اصلی حوضه 
آبریز زاینده رود، از ابتدای سال آبی )یکم مهرماه 1402( تا 26 مرداد ماه 1403، 
یک هزار و 172 میلیمتر است در حالی که آمارها نشان می دهد میزان بارندگی 
ســال آبی )1402-1401( تا این تاریخ، یک هــزار و 4۹5 میلیمتر و میانگین 

بلندمدت یک هزار و 354 میلیمتر بود.
بارش های سال آبی کنونی در ایســتگاه کوهرنگ در مقایسه با مدت مشابه 
سال آبی گذشته 22 درصد و نسبت به بلندمدت این منطقه 13 درصد کاهش 

یافته است.
ســد زاینده رود با ظرفیت اســمی یک میلیارد و 23۹ میلیون مترمکعب به 

عنوان یکی از اصلی ترین ســدهای مرکز کشور و تأمین کننده آب آشامیدنی، 
محیط زیست، کشاورزی و صنعت در منطقه مرکزی ایران است.

این سد قوسی شکل که سال 134۹ به بهره برداری رســید در 110 کیلومتری 
غرب اصفهان در شهرستان چادگان قرار دارد.

پاسخ به سئوال »زاینده رود«
نجفی: با پذیرش »مبینا نعمت زاده« در 

دانشگاه کاملًا موافق هستم
 رئیــس دانشــگاه آزاد اصفهــان در پاســخ بــه ســئوال خبرنــگار 
»زاینده رود« درباره تعداد دانشــجویان اتباع این دانشــگاه هم گفت که 
دانشجوی افغانستانی زیادی نداریم. )نجفی در نشست خبری قبلی گفته 
بود که 7000دانشجوی غیرایرانی در دانشگاه آزاد اصفهان تحصیل می کنند 

که از ملیت های مختلف هستند.( 
نجفی در پاســخ به ســئوال »زاینده رود« درباره وزیر پیشنهادی کابینه 
پزشکیان برای وزارت علوم هم گفت که نظر خاصی ندارد چون شناختی از 
وزیر پیشنهادی ندارد؛ اما در ادامه تأکید کرد یک خواسته از وزیر دارد و آن 
هم اینکه دولت دست و پای دانشگاه آزاد را نبندد و تصدی گری خودش 

را از این مجموعه بردارد و در یک کام »استقال به دانشگاه آزاد بدهد«. 
سئوال بعدی »زاینده رود« از رئیس دانشگاه آزاد اصفهان این بودکه در مقام 
ریاست یک دانشگاه، آیا با درخواست »مبینا نعمت زاده« برای تحصیل در 
رشته پزشکی آن هم به صِرف مدال آوری در عرصه ورزشی، موافق است؟ 
و آیا اگر او جای رئیس دانشگاه تهران بود، این درخواست را قبول می کرد؟ 
نجفی با قاطعیت پاسخ داد که »بله« و توضیحات او هم جالب بود: » چرا 
اینقدر سخت گیری می کنیم؟ اینگونه قهرمانان زحمت زیادی کشیده اند 
و نباید فرایندها را پیچیده کنیم. ما در چارچوب قانون میزبان همه کسانی 
 که برای کشور افتخار آفریدند، هستیم و بله؛ اگر من بودم حتماً ایشان را 

می پذیرفتم که در دانشگاه تحصیل کنند.« 

رئیس دانشگاه آزاد اسامی استان اصفهان در نشست خبری با اصحاب رسانه از یک بحران خبر داد:

با کمبود دانشجو در رشته های مهم و موردنیاز کشور رو به رو هستیم 
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